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ÚVODNÍK

Vážení spoluobčané,

zdá se mi to? Nebo tento rok utekl jako voda z  boršické přehrady v  roce 2015? Nedávno jsem psal úvodník boršického 
vánočního zpravodaje a je to tu zase. Konec roku s  označením 2017. Vánoce a nový rok před námi, celý rok za námi. Čas pro 
hodnocení a shrnutí toho, co se podařilo či nepodařilo tento rok zrealizovat. Předkládám vám seznam úspěšných dotačních 
projektů obce Boršice, které se nejenom letos podařily:

Seznam dotačních projektů obce Boršice
Název projektu Výše dotace % Příspěvek obce Výše investice

Vybudování místa pasivního odpočinku nad přehradou 102 000 Kč 70 % 44 478 Kč 146 478 Kč

Boršice - Dopravní automobil 750 000 Kč 66 % 390 000 Kč 1 140 000 Kč

Vytvoření pracovních příležitostí v rámci veřejně prospěšných prací 283 059 Kč - Kč 283 059 Kč

Obnova sochy Panny Marie - restaurování 118 097 Kč 69 % 52 846 Kč 170 943 Kč

M - Boršice - Víceúčelové hřiště - UP 528 804 Kč 45 % 636 805 Kč 1 165 609 Kč

Slovácko očima Františka Horenského 200 000 Kč 49 % 211 730 Kč 411 730 Kč

Obnova sochy sv. Antonína v k.ú. Boršice u Buchlovic - restaurování sochy 90 000 Kč 84 % 17 654 Kč 107 654 Kč

Vytvoření pracovních příležitostí v rámci veřejně prospěšných prací 60 542 Kč - Kč 60 542 Kč

Boršice - obnova „kříže u silnice do Tučap“ a „Mlynářského kříže u dolního 
mlýna“ 130 198 Kč 70 % 55 800 Kč 185 998 Kč

Skatepark Boršice 329 652 Kč 70 % 141 280 Kč 470 932 Kč

Modernizace obce Boršice prostřednictvím informačních technologií (ICT) 2 375 907 Kč 85 % 419 277 Kč 2 795 184 Kč

Spoločně sa naučíme ekologicky nakladať s  odpadom - pořízení kompostérů 
a kontejnerů 804 880 Kč 90 % 89 431 Kč 894 311 Kč

Realizace prvků ÚSES v k.ú. Boršice 1 929 212 Kč 100% - Kč 1 929 212 Kč

Revitalizace LBC Nad Farmou v Boršicích 403 567 Kč 80 % 100 867 Kč 504 434 Kč

Po stopách lovců mamutů Boršice 1 382 825 Kč 100% - Kč 1 382 825 Kč

Vybudování dětských hřišť v obci Boršice 390 711 Kč 62 % 236 618 Kč 627 329 Kč

Pořízení lesnického malotraktoru 245 630 Kč 50 % 245 630 Kč 491 260 Kč

Chodník ul. Hradišťská III. etapa - před VŘ 1 430 000 Kč 40 % 2 109 635 Kč 3 539 635 Kč

Opatření k předcházení vzniku komunálních odpadů v obci Boršice 959 591 Kč 85 % 169 340 Kč 1 128 930 Kč

Sběrný dvůr 4 213 504 Kč 85 % 743 560 Kč 4 957 064 Kč

Turistický přístřešek u cyklostezky Boršice-Stříbrnice - před VŘ 104 234 Kč 70 % 44 672 Kč 148 906 Kč

Chráněné bydlení Boršice - před VŘ 10 638 435 Kč 90 % 1 182 048 Kč 11 820 483 Kč

Kříž u cesty k Tupesům - před VŘ 118 919 Kč 70 % 50 965 Kč 169 884 Kč

CELKEM - schváleno 27 589 767 Kč 80 % 6 942 635 Kč 34 532 402 Kč

Přístavba odborných a kmenových učeben včetně zajištění bezbariérového pří-
stupu do budovy ZŠ - podáno (hodnoceno) 34 327 241 Kč 63 % 20 017 893 Kč 54 345 134 Kč

Oprava hřbitovního plotu -
podáno (hodnoceno) 668 215 Kč 70 % 286 378 Kč 954 593 Kč

CELKEM - podáno 34 995 456 Kč 63 % 20 304 271 Kč 55 299 727 Kč

CELKEM PROJEKTY SCHÁLENÉ I PODANÉ 62 585 223 Kč 70 % 27 246 906 Kč 89 832 129 Kč

Dále jsou samozřejmě připravovány další dotační projekty tak, aby žádosti mohly být podávány v  průběhu příštího roku 
2018. Níže naleznete přehled těchto projektů, na kterých momentálně pracujeme.
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Záměr – chráněné bydlení Boršice  
pro 12 klientů

Obec Boršice vlastní nemovitost – dům č. p. 146 (budo-
va bývalého podlahářství a hospodářského zázemí za poš-
tou, pozemky parc. č. st. 59 a 61/3), který je možné přestavět 
na dům s  nabídkou chráněného samostatného bydlení pro 
osoby se zdravotním postižením. Jedná se o vybudování tří 
jednotek pro čtyři obyvatele, celkem bychom nabídli prostory 
pro ubytování dvanácti osob. Projekt může být připravován 
pro výzvu Deinstitucionalizace sociálních služeb za účelem 
sociálního začleňování III. z  Integrovaného regionálního ope-
račního programu. Z Evropského fondu pro regionální rozvoj 
a z  národního spolufinancování je pro tuto výzvu připraveno 
235 mil. Kč. Odhad výše nákladů pro tento projekt je ve výši 
20 mil. Kč, výše dotace zde činí 90 %. Projekt může být připra-
vován ve spolupráci se Sociálními službami Uherské Hradiš-
tě, příspěvkovou organizací, spolu s Domovem pro osoby se 
zdravotním postižením Velehrad – Vincentinem. Tímto krokem 
by došlo ke kompletní rekonstrukci již technicky dožilé obecní 
nemovitosti.

Schválená žádost o dotaci – výstavba bytů 
chráněného bydlení v  domě č. p. 176

Obec Boršice koupila nemovitost – dům č. p. 176, který má 
v  plánu přestavět na dům s  nabídkou chráněného samostat-
ného bydlení pro osoby se zdravotním postižením. Jedná se 
o vybudování dvou jednotek pro celkem šest osob se zdravot-
ním postižením. Projekt „Chráněné bydlení Boršice“ byl po-

dán ve výzvě č. 49 – Deinstitucionalizace sociálních služeb za 
účelem sociálního začleňování II.   Integrovaného regionálního 
operačního programu. Naše žádost byla po doplnění schvále-
na a doporučena k  financování. Rozpočet projektu činí před 
výběrovým řízením 11  820  483 Kč. Ze zdrojů Evropské unie 
bude poskytnut příspěvek ve výši 10  047  410,55 Kč a ze zdrojů 
České republiky 591  024,15 Kč. Obec Boršice bude financovat 
z  vlastního rozpočtu částku 1  182  048,30 Kč.

Vybudování dětských hřišť v obci Boršice II
Zastupitelstvo schválilo záměr vybudovat další dvě dětská 

hřiště v  obci Boršice. Pro vybudování dětských hřišť může být 
využita dotační výzva Ministerstva pro místní rozvoj na podpo-
ru obnovy a rozvoje venkova v  roce 2018 – DT č. 2 – Podpora 
zapojení generací do komunitního života v  obci. Dotace je 
poskytována až do výše 70 % skutečně vynaložených uznatel-
ných nákladů akce. Při podání žádosti je dolní limit dotace na 
jednu akci 100 tis. Kč, horní limit dotace je 400 tis. Kč. Hřiště 
mohou být vybudována v  ulici Podradovany a v  ulici Dlouhá 
v  blízkosti mateřské školy. Předpokládaný rozpočet činí do 
600  000 Kč.

Schválená žádost o dotaci – restaurátorský 
záměr, kamenný kříž od Tupes, Boršice

Obci Boršice byla schválena žádost o dotaci v projektu „Re-
staurátorský záměr, kamenný kříž od Tupes, Boršice“ v progra-
mu Ministerstva zemědělství – dotace na údržbu a obnovu kul-
turních a venkovských prvků pro rok 2017, Podprogram 129 
662 Údržba a obnova stávajících kulturních prvků venkovské 

Přehled připravovaných dotačních projektů obce Boršice

Název projektu Výše dotace % Příspěvek obce Výše investice

Cyklostezka do Zlechova 8 000 000 Kč 80 % 2 000 000 Kč 10 000 000 Kč

Šatny ve sportovním areálu 7 146 744 Kč 60 % 4 764 496 Kč 11 911 240 Kč

Malá vodní nádrž pod Sv. Jánem 4 250 000 Kč 85 % 750 000 Kč 5 000 000 Kč

Chráněné bydlení II 18  000  000 Kč 90 % 2  000  000 Kč 20  000  000 Kč

Revitalizace biocentra pod Svatým Jánem 1 700 000 Kč 85 % 300 000 Kč 2 000 000 Kč

Výstavba hasičské zbrojnice 4 500 000 Kč 45 % 5 500 000 Kč 10 000 000 Kč

Chodník - Osvobození 2 890 000 Kč 85 % 510 000 Kč 3 400 000 Kč

Chodník - Hradišťská II. 1 275 000 Kč 85 % 225 000 Kč 1 500 000 Kč

Oprava historického zahrádkářského sklepa Boršice 900 000 Kč 80 % 225 000 Kč 1 125 000 Kč

Nový obecní úřad 39 200 000 Kč 80 % 9 800 000 Kč 49 000 000 Kč

Knihovna Boršice 8 000 000 Kč 80 % 2 000 000 Kč 10 000 000 Kč

Turistická útulna/útulny Bažantnice 1 080 000 Kč 90 % 120 000 Kč 1 200 000 Kč

Multifunkční venkovní hřiště u základní školy 4 585 000 Kč 70 % 1 965 000 Kč 6 550 000 Kč

Zahrada ZŠ Boršice 399 700 Kč 70 % 171 300 Kč 571 000 Kč

Kompostárna Boršice 8 500 000 Kč 85 % 1 500 000 Kč 10 000 000 Kč

CELKEM 110 426 444 Kč 76% 31 830 796 Kč 142 257 240 Kč

S koncem roku se také sluší poděkovat všem zastupitelům obce, členům obecní rady, členům výborů, komisí a ostatním 
složkám za jejich obětavou práci. Poděkování patří také Komisi pro kulturu, sport a školství, Komisi společenské, sociální, sta-
vební, všem dobrovolníkům, členům spolků či sdružení a také vám, občanům, kteří se podílí na nesmírném bohatství kulturního, 
sportovního a spolkového života v naší obci.

Vážení spoluobčané, přeji vám krásné a požehnané vánoční svátky v  kruhu vašich rodin a do nového roku 2018 vše 
nejlepší, zdraví, štěstí a spokojenost.
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krajiny. Jedná se o datovanou památku z  roku 
1845 s pozdně barokním tvaroslovím, která je 
hodnotným dokladem kamenické produkce 
19. století. Stav památky lze hodnotit jako ne-
uspokojivý až havarijní, kdy z  důvodu poruše-
ní její statiky hrozí pád na komunikaci směrem 
na „křížné cesty“. Na základě požadavku obce 
Boršice byl vypracován restaurátorem MgA. To-
mášem Martinákem restaurátorský záměr včet-
ně navržení technologie opravy kříže. Všechny 
podklady byly schváleny Památkovým úřadem 
a Městským úřadem v  Uherském Hradišti. Cena 
opravy činí 169 884 Kč před výběrovým řízením, 
z  této částky Ministerstvo zemědělství poskyt-
ne 118 918 Kč. Spoluúčast obce tedy bude či-
nit 50 966 Kč. Součástí restaurátorských prací 
bude také přesunutí kříže o cca 3 m dále od 
cesty na obecní pozemek parc. č. 1097/2 (k.ú. 
Boršice u Buchlovic) tak, aby tato registrovaná 
kulturní památka byla vrácena zpět na své pů-
vodní katastrální území a byla takto zachována 
i pro následující generace. V  současnosti kříž 
stojí na pozemku parc. č. 1848/4 (k. ú. Buch-
lovice) vlastníka Zlínský kraj, třída Tomáše Bati 
21, 76001 Zlín (právo hospodaření: Ředitelství 
silnic Zlínského kraje, příspěvková organizace, 
K Majáku 5001, 76001 Zlín), který s  přesunem 
také souhlasí. Realizace opravy proběhne v  ter-
mínu od 1. 1. 2018 do 31. 7. 2018.

Petr Dula, místostarosta

SLOVO STAROSTY

Místní komunikace v podnikatelském areálu
Již více jak před 10 lety se uvažovalo o vybudování nové 

komunikace v  podnikatelském areálu. Projektová dokumen-
tace „Prodloužení vozovky k  podnikatelskému areálu v  ul. 
Dlouhá v  Boršicích“ byla připravena k  územnímu a staveb-
nímu řízení ke konci roku 2015. Byla však přepracována dle 
požadavku Policie ČR, dopravního inspektorátu, ze šíře 4,5 
m na šíři 6 m. V  konečné podobě se jedná o vybudování nové 
6metrové komunikace o délce 185 metrů. Komunikace bude 
provedena ve smyslu nového živičného povrchu včetně nové 
konstrukce vozovky, dále bude proveden žlab z  příkopových 
tvárnic a parkovací plocha se zasakováním. Rozpočet stavby 
činil 3 388  000 Kč s DPH před výběrovým řízením.

V  souladu se směrnicí pro zadávání veřejných zakázek 
malého rozsahu bylo osloveno 5 možných dodavatelů. Ve sta-
novené lhůtě bylo doručeno celkem 5 nabídek. Dne 13. 10. 
2017 proběhlo otevírání obálek s nabídkami, posouzení kvali-
fikace a dále posouzení a hodnocení přijatých nabídek. Na zá-
kladě výše uvedených nabídek komise vyhodnotila jako vítěze 
výběrového řízení dodavatele DIPS Zlín, spol. s r.o., Nábřeží 
599, 760 01 Zlín, IČ 49976311, který za splnění veřejné zakáz-
ky předložil nejnižší nabídkovou cenu v  částce 2  799  295,73 
Kč bez DPH. Zastupitelstvo obce na svém 24. veřejném za-
sedání dne 16. 11. 2017 schválilo výsledek výběrového řízení 
na stavbu „Prodloužení vozovky v  podnikatelském areálu v  
ul. Dlouhá v  Boršicích“ a dále zastupitelstvo obce schválilo 
uzavření smlouvy o dílo s  vítězným uchazečem výběrového 
řízení.

Celá stavba byla realizována za 25 pracovních dnů.

Kamenný kříž
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Sběrný dvůr Boršice
Jedná se o vybudování sběrného střediska odpadů v are-

álu Služeb obce Boršice – vybudování zpevněné plochy, 
sběrných míst, zastřešených sběrných míst, administrativního 
a technického zázemí včetně strojního a technického vyba-
vení. Předpokládaná projektová cena stavby, strojního a tech-
nického vybavení činila 4  957 064 Kč před výběrovým říze-
ním (dotace ve výši 85 % z  celkových nákladů projektu, tj.  
4  213 504 Kč).

V souladu se směrnicí pro zadávání veřejných zakázek 
malého rozsahu byla vyhlášena a vyhodnocena tato výběrová 
řízení:

1.  Nákup kontejnerů a váhy

Bylo osloveno 6 možných dodavatelů. Ve stanovené lhůtě 
byly doručeny celkem 2 nabídky. Dne 5. 10. 2017 proběhlo 
otevírání obálek s nabídkami, posouzení kvalifikace a dále po-
souzení a hodnocení přijatých nabídek. Komise vyhodnotila 
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jako vítěze výběrového řízení společnost Zálesí a. s. s nabíd-
kovou cenou 456  533 korun včetně DPH.

2.  Nákup multifunkčního univerzálního stroje  
pro manipulaci s odpady

Bylo osloveno 7 možných dodavatelů. Ve stanovené lhůtě 
byly doručeny celkem 3 nabídky. Dne 5. 10. 2017 proběhlo 
otevírání obálek s nabídkami, posouzení kvalifikace a dále po-
souzení a hodnocení přijatých nabídek. Komise vyhodnotila 
jako vítěze výběrového řízení společnost HITL. s.r.o. s nabíd-
kovou cenou 1  850  000 korun s DPH.

3.  Sběrný dvůr Boršice – stavební část

Byli osloveni 4 možní dodavatelé. Ve stanovené lhůtě byly 
doručeny celkem 4 nabídky. Dne 9. 11. 2017 proběhlo ote-
vírání obálek s nabídkami, posouzení kvalifikace a dále po-
souzení a hodnocení přijatých nabídek. Komise vyhodnotila 
jako vítěze výběrového řízení společnost RAPOS, spol. s r.o., 
s nabídkovou cenou 2  842  790 korun s DPH.

Záměr – rozšíření sběrného dvora Boršice
V  69. výzvě OPŽP, prioritní osa 3: Odpady a materiálové 

toky, ekologické zátěže a rizika, specifický cíl: 3.2 – Zvýšit po-
díl materiálového a energetického využití odpadů je připravena 
pro schválené projekty částka ve výši 800 mil. Kč. Dotace je 
poskytována maximálně do výše 85 % z celkových způsobi-
lých výdajů projektu. Jednalo by se o pořízení techniky určené 
ke  zpracování biologicky rozložitelných komunálních odpa-
dů a odpadů z veřejné zeleně, tzn. štěpkovač, homogenizér, 
velkoobjemové kontejnery, drobné vybavení sběrného dvora 
kvalitním nářadím a nástroji s výstavbou zpevněné plochy pro 
nakládání s biologicky rozložitelnými odpady. Rozhodnutím za-
stupitelstva obce bude přidán do projektu ještě nákup nájezdo-

vé (silniční) automobilové váhy pro lepší evidenci přijímaných 
tříděných odpadů sběrného dvora. Rozpočet projektu pro po-
dání žádosti na OPŽP se bude pohybovat kolem 1  700  000 Kč.

Záměr – úprava a rozšíření sběrných míst
Zastupitelstvo obce se rozhodlo realizovat úpravy a roz-

šíření sběrných míst v  obci Boršice včetně jejich možného 
zastřešení. Cílem projektu „Úprava a rozšíření sběrných míst 
Boršice“ bude pořízení dalších nových nádob na tříděný od-
pad, a to 10 ks na plasty, 10 ks na papír, 3+3 kusy na sklo, 
pořízení velkoobjemových kontejnerů na BRKO, vybudování 
zpevněných ploch pod nádobami, možné vybudování zastře-
šení sběrných míst a jejich celková estetizace. Cílem projektu 
je také navýšení a rovnoměrnější rozmístění sběrných míst. 
Pro financování projektu bychom také mohli využít  69. vý-
zvu OPŽP. Dotace je poskytována maximálně do výše 85 % 
z celkových způsobilých výdajů projektu. Předpokládaná 
cena projektu je do 1  000  000 Kč. Ministerstvo životního pro-
středí prostřednictvím Státního fondu životního prostředí ČR 
prodloužilo příjem žádostí pro 69. výzvu do 28. února 2018. 
V  případě realizace tohoto projektu mikroregionem Buchlov 
bude projekt obce Boršice upraven na základě projektových 
parametrů mikroregionu.

Výměna oken a dveří – lékárna Boršice
Na obecní budově lékárny Boršice č. p. 306 proběhla plá-

novaná výměna oken a dveří. Jedná se o výměnu 3 kusů oken 
a 1 kusu dveří. Byly posouzeny 3 nabídky různých možných 
dodavatelů, z  nichž nejvýhodnější byla nabídka společnosti 
DECRO BZENEC, spol. s r. o., v celkové ceně 44 770 Kč včet-
ně zednických prací.
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Nákup nádobí a dovybavení kuchyně  
kulturního domu Boršice

Proběhlo doplnění nádobí pro kuchyň kulturního domu. 
Jedná se o nákup 204 ks talířů dezertních, 204 ks talířů hlubo-
kých, 204 ks talířů mělkých, 102 ks šálků na kávu, 102 ks pod-
šálků a dále po 200 ks lžic jídelních, vidliček jídelních, nožů 
jídelních, lžiček kávových. Celková cena činí 59  708 Kč včetně 
DPH. Dále bude v  příštím roce realizován nákup nové chladicí 
skříně pro kuchyň kulturního domu. Jednalo by se o dvoukří-
dlou chladicí skříň, která by nahradila stávající dožilou skříň. 
Cena chladicí skříně je do 60  000 Kč včetně DPH.

Rekonstrukce a vybavení podatelny  
obecního úřadu

V  minulém měsíci proběhla dlouhodobě plánovaná re-
konstrukce místnosti podatelny obecního úřadu s  vybavením 
novým nábytkem. Nová podatelna je nově přístupná pro ve-
řejnost dveřmi přímo ze vstupní chodby úřadu a bylo zrušeno 
stávající okénko. Byl vybudován nový lomený pult pro občany 
s  možností sezení. Součástí rekonstrukce je také pořízení no-
vých stolů a skříňové stěny, včetně archivačních skříní, skříňo-
vých kontejnerů pro pracovníky podatelny, byly vybudovány 
nové vchodové dveře na podatelnu a další. Byly posouzeny 3 
nabídky různých možných dodavatelů, z  nichž nejvýhodnější 
byla nabídka společnosti STYL DESIGN s.r.o., Boršice č. p. 
743, IČ 28273419. Cena nového vybavení s  doplňky včetně 
montáže činila 280  000 s DPH.

Obecně závazná vyhláška obce Boršice 
č. 2/2017 k  zabezpečení místních  
‚záležitostí veřejného pořádku  
a k  zajištění ochrany životního prostředí

Zemědělská a obchodní společnost Lukrom plus s.r.o. se 
na začátku letošního roku opět snažila navážet bez souhlasu 
vlastníků pozemků na ornou půdu čistírenské kaly, a to pro-
střednictvím společnosti TRADE-WASTE s.r.o. z Havlíčkova 
Brodu. Z  její strany byla podána na Městský úřad v  Uherském 
Hradišti žádost na schválení tzv. havarijního plánu. Jednalo se 
o vydání rozhodnutí, které mělo povolit ukládat na několika 
místech našeho katastru stovky tun čistírenských kalů a ty 
následně rozvážet a zaorávat na orné půdě, kterou vlastníme 
převážně my, občané z  Boršic. Na 19. veřejném jednání Za-
stupitelstva obce Boršice (6. 3. 2017) byla usnesením č. 35 
schválena spolupráce s advokátní kanceláří Frank Bold ad-
vokáti s.r.o. z Brna, která nám v  minulosti výrazně pomohla 
zastavit činnost dekontaminačního střediska nebezpečných 
odpadů v  bývalých silážních žlabech. Advokátní kancelář na 
Městském úřadě v  Uherském Hradišti zastavila řízení pro po-
volení havarijního plánu, a tím dočasně ukládání čistírenských 
kalů na katastru obce. Dne 5. 5. 2017 byla na 20. zasedání 
zastupitelstva obce projednána a schválena obecně závazná 
vyhláška k  zabezpečení místních záležitostí veřejného pořád-
ku a k  zajištění ochrany životního prostředí č. 1/2017 (dále 
jen OZV). Následně byla OZV řádně zveřejněna a poslána na 
posouzení odboru veřejné správy, dozoru a kontroly Minister-
stva vnitra ČR. Ministerstvo vnitra OZV posoudilo zákonnost 
a shledalo OZV za odporující některým zákonům, neboť se ne-
bylo lze vyhnout určitému překryvu s platnou právní úpravou 
nakládání s kaly. Prostřednictví územního pracoviště dozoru 
ve Zlíně byla poskytnuta obci Boršice metodická pomoc k  od-
stranění zjištěných nezákonností. V  úterý 12. 9. 2017 proběh-
lo jednání vedení obce Boršice, advokáta Mgr. Petra Boudy 
a pracovnice územního pracoviště MV, kde byla dohodnuta 
úprava OZV dle požadavků MV. Ačkoli by mohla být OZV vy-
dána nejen za účelem ochrany životního prostředí, ale též za 

účelem ochrany veřejného pořádku, Ministerstvo vnitra je jiné-
ho názoru, takže nově navržená OZV vychází z dohody ze dne 
12. 9. a deklaruje nově jako cíl obecně závazné vyhlášky již 
pouze ochranu životního prostředí v obci. Současně byl tento 
cíl zdůrazněn jak v čl. 1 navržené vyhlášky, tak v odůvodnění. 
Vyhláška je navržena tak, aby byla co nejjednodušší a nejsro-
zumitelnější. Zákaz použití kalů je nyní navržen jako plošný, 
nezahrnuje však celé území obce (odstupová vzdálenost 600 
metrů od hranice zástavby zůstala stejná), bez možnosti obce 
udělit výjimku. Vyhláška rovněž neobsahuje odkaz na novou 
právní úpravu přestupků, byl by nadbytečný. Součástí vyhláš-
ky je zrušení stávající vyhlášky č. 1/2017, jak bylo dohodnuto 
s Ministerstvem vnitra, kterou tato nová vyhláška nahrazuje. 
V dnešních dnech Ministerstvo vnitra ČR prověřuje zákonnost 
naší nové obecně závazné vyhlášky. Zastupitelstvo obce Bor-
šice si za schválením obecně závazné vyhlášky stojí a v  přípa-
dě snahy ze strany MV ČR naši zákonně schválenou vyhlášku 
zrušit se budeme bránit u Ústavního soudu České republiky.

Nákup svahového mulčovače do zadního 
závěsu malotraktoru

Zastupitelstvo bylo seznámeno se schválenou dotací na 
pořízení lesnického malotraktoru z  programu Rozvoje ven-
kova Státního zemědělského intervenčního fondu – operace 
8.6.1 Technika a technologie pro lesní hospodářství. Cílem 
projektu „Pořízení lesnického malotraktoru“ je nákup nové 
techniky, lesnického kloubového malotraktoru s  bezpečnost-
ní polokabinou s  ochrannými prvky. Kupní cena činí 491 260 
Kč. Dotace ve výši 50 % činí tedy 245  630 Kč.

Obec pořídila na 50% dotaci nový kolový lesnický malo-
traktor. Z  důvodu jeho ekonomického využití byl zakoupen 
svahový mulčovač do zadního závěsu malotraktoru. Jedná se 
o kladívkový mulčovač s  možností vychýlení mulčovací hla-
vice mimo obrys traktoru. Mulčovač slouží k  údržbě veřejné 
zeleně, údržbě kolem komunikací, cyklostezky či polních cest. 
Tím byla výrazně zvýšena produktivita práce. Mulčovač je také 
schopen udržovat a zarovnávat náletové keře podél polních 
cest. Cena mulčovače činí 49 900 Kč včetně DPH.

Veřejně prospěšné práce Boršice v  roce 2017

V  roce 2017 byla opět vytvořena pracovní místa ve veřej-
ně prospěšných pracích (VPP) v  rámci projektu Veřejně pro-
spěšné práce, který je v  rámci operačního programu Lidské 
zdroje a zaměstnanost financován z  Evropského sociálního 
fondu a státního rozpočtu České republiky. V  tomto období 
bylo v  naší obci v  rámci projektu podpořeno 1 pracovní místo 
ve VPP. Pracovní místo podpořené v  rámci VPP bylo zaměře-
né na údržbu veřejných prostranství, úklid a údržbu veřejných 
budov a komunikací a jiné činnosti ve prospěch obce. Obec 
získala finanční podporu ve výši 89 604 Kč.

Individuální dotace Folklornímu souboru 
PENTLA

Starosta obce navrhl Zastupitelstvu obce Boršice poskyt-
nout individuální dotaci Folklornímu souboru Pentla pro rok 
2018 ve výši 30  000 Kč. Dotace bude použita na podporu 
činností spolku. Mgr. Marian Vařečka navrhl poskytnout část-
ku ve výši 40  000 Kč. Folklorní soubor Pentla již 30 let udržuje 
kulturní a folklorní tradice a reprezentuje Boršice v naší vlasti 
i za jejími hranicemi.

Čištění koryta vodního toku Dlouhá řeka  
v  centru obce

Před 4 roky jsme zahájili první jednání se Státním podni-
kem České lesy,  vlastníkem vodního toku Dlouhá řeka, který 
protéká naší obcí. Proběhlo několik jednání se zástupci Čes-

- 8 -



VOLBA PREZIDENTA ČESKÉ REPUBLIKY 
Ve dnech 12. a 13. ledna 2018 se koná volba prezidenta České republiky. Volební místnost se 

bude nacházet tradičně v sále kulturního domu. V pátek 12. ledna 2018 bude možné volit od 14 do 
22 hodin, v sobotu 13. ledna 2018 pak od 8 do 14 hodin. Případné II. kolo se bude konat ve dnech 
26. a 27. ledna 2018. Upozorňujeme všechny oprávněné voliče, aby si včas zkontrolovali platnost 
svých osobních dokladů, zvláště pak občanského průkazu. Hlasovací lístky obdržíte do svých do-
mácností, v případě II. kola hlasovací lístky obdržíte přímo ve volební místnosti. Děkujeme za po-
chopení. 

kých lesů a jejich projektantem s  jednoznačným požadavkem 
obce vyčistit koryto potoka tak, abychom se nemuseli obávat 
možného vylití z  koryta v  případě náhlého přívalového deště. 
Obava z náhlého přívalového deště, a tím rychlého vzestupu 
hladiny potoka je reálná. Když se podíváme, jak největší ze-
mědělský podnik Lukrom obhospodařuje naše pozemky nad 
obcí směrem ke Stříbrnicím a Buchlovicím, tak tato obava je 
na místě. Orná půda se neoře, pouze podmítá či jen dlátkuje, 
nedodávají se do ní organická hnojiva a neustále se jen „vy-
sává“ pomocí umělých hnojiv, která zasolují podorniční vrst-
vu. Přes ni se dešťové srážky nedostanou dále do hloubky, tj. 
do spodních vod, a rychle odtékají a zároveň odnášejí ornici. 
Tím je zaděláno na velký problém. Jednak nám uteče dešťová 
voda a nevsákne hlouběji do podorničních vrstev a dále nám 
dochází k  vodní erozi. Dešťová voda odplavuje ornici do údolí 
a do vodních toků. Tím je zanáší a následně hrozí jejich vylití 
z  koryt toků.

Takže po čtyřech letech jednání a přesouvání termínu 
čištění koryta potoka ze strany Českých lesů byly tyto práce 

v měsíci prosinci zahájeny. Stavební firma, která dostala od 
Českých lesů tuto zakázku, se jeví jako schopná a reálně se 
předpokládá ukončení hrubých prací do letošních vánočních 
svátků.

Veřejně prospěšné práce Boršice  
v roce 2017

V  roce 2017 byla opět vytvořena pracovní místa ve veřejně 
prospěšných pracích (VPP) v  rámci projektu Veřejně prospěš-
né práce, který je v  rámci operačního programu Lidské zdroje 
a zaměstnanost financován z  Evropského sociálního fondu 
a státního rozpočtu České republiky. V  tomto období bylo 
v  naší obci v  rámci projektu podpořeno 1 pracovní místo ve 
VPP. Pracovní místo podpořené v  rámci VPP bylo zaměřené 
na údržbu veřejných prostranství, úklid a údržbu veřejných 
budov a komunikací a jiné činnosti ve prospěch obce. Obec 
získala finanční podporu ve výši 89 604 Kč.

Ing. Roman Jílek, starosta
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Mikulášský jarmark
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Mikuláš v mateřské škole
Mikuláš bývá oblečen v červeném, někdy v bílém, a dokon-

ce i ve zlatém plášti, na hlavě mívá biskupskou mitru a v ruce 
biskupskou berlu, celý kostým většinou doplňuje bílý plno-
vous. Mikuláše podle tradice doprovází éterický anděl celý 
v bílém a s bělostnými křídly, symbol dobra. Poslední posta-
vou v trojici je čert, který děti straší svým hrozivým vzhledem 
a je symbolem zla. Čert většinou nosí řetěz, kterým hrozivě 
chrastí, a pytel, aby si v něm mohl zlobivé děti odnést s sebou 
do pekla.

Svatý Mikuláš byl reálná historická postava. Narodil se 
někdy kolem roku 270 na území dnešního Turecka a stal se 
biskupem. Byl velmi štědrý a rád lidem pomáhal. Legenda vy-
práví o třech dcerách chudého muže, které, aby si vydělaly na 
věno, byly nuceny k prostituci. Mikuláš je ale zachránil tím, že 
jim tajně vhodil do pokoje valouny zlata, jimiž jejich otec nejen 
splatil dluhy, ale ještě zbylo na věno. Z této legendy vychází 
i typické znázorňování sv. Mikuláše se třemi zlatými jablky na 
knize. Za všechny své dobré skutky byl Mikuláš později pro-
hlášen za svatého.

V té době ale docházelo k velkému pronásledování křes-
ťanů, kteří byli zavíráni do žalářů a mučeni. Tomuto osudu se 
nevyhnul ani Mikuláš a 6. prosince byl umučen k smrti. Právě 
na toto datum proto připadá jeho svátek.

V předvečer jeho svátku chodí převlečení Mikuláši po 
celém světě. Liší se nejen jmény, ale i vzhledem a obleče-
ním. Vždy je ale návštěva Mikuláše spojena s rozdáváním 
dárků. Jeho vlídná vousatá tvář vyvolává dojem moudrosti 
a laskavosti. Právě Mikuláš jako by vytvářel respekt ke stáří 
a ohleduplnosti. A jeho společník anděl je ztělesněním krásy, 
něhy a pokory.

České děti navštěvuje Mikuláš 5. prosince večer už od 
13. století a naděluje jim ovoce, bonbóny, čokoládu nebo jiné 
pochutiny. Zlobivé děti se ale mohou připravit na to, že místo 
dobrůtek za trest dostanou uhlí nebo brambory. Pro malé dítě 
je příchod Mikuláše, čerta a anděla přímo zázrak. A na dospě-
lých je, aby tuto tradici předávali – ba přímo hýčkali, protože 
je jedním ze světlých bodů v našem jinak všedním putování 
po tomto světě.

A o tom, jak tradici Mikuláše udržujeme v naší mateřské 
škole, se můžete přesvědčit prostřednictvím následujících fo-
tografií.

Zdroje: Adventní čas, autor Dagmar Šottnerová

Mikulášský jarmark
Vystoupení dětí ze třídy zelených jablíček připravily paní 

učitelky Gábina Hejtmánková spolu s Mgr. Bronislavou Zabilo-
vou, bylo o čertech a andílcích, kteří si rádi zadovádí.

Mikulášská nadílka v prodejně COOP
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Ve spolupráci s žáky Základní školy Františka Horenského 
Boršice proběhlo Mikulášské dopoledne na zahradě mateřské 
školy. Nadílku sponzoroval pan Varmuža.

Všem, kdo se podíleli na akcích spojených s příchodem Mi-
kuláše, patří dětský úsměv jako poděkování. Poděkování patří 
taky obecnímu úřadu, celému kolektivu i žákům Základní ško-
ly Františka Horenského v Boršicích, sponzorům a rodičům za 
spolupráci během celého roku. Osobně chci poděkovat všem 
zaměstnancům mateřské školy za jejich práci a lásku k dětem, 
které naši mateřskou školu navštěvují.

Přeji všem pohodové svátky vánoční a šťastný nový rok 
2018.

Dagmar Cilečková
ředitelka Mateřské školy Boršice
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Podzimní čas na Základní škole Františka Horenského

Povolání nanečisto – projekt 8. a 9. třídy
Seznamování se s možnostmi uplatnění po absolvová-

ní školy by mělo být součástí každé školy. Na naší škole je 
v tomto ohledu vše na správném místě. Budoucí absolventi se 
ve čtveřicích každý druhý čtvrtek zúčastňují malé exkurze po 
výrobních i nevýrobních podnicích v našem okolí.

Na první návštěvě v Hutním projektu Frýdek-Místek jsme 
se seznámili s prací projektantů účelových budov a zařízení. 
Otázky typu „kolik to stojí“, „jak se pracuje pomocí počítačo-
vého softwaru“ byly ty první, které jsme vznesli a dostali na 
ně odpověď. Také jsme zjistili, že projektování v bílém plášti 
a s rýsovacím prknem už patří minulosti.

Komerční banka nás přivítala v komorním prostředí a při-
praveným vedoucím pobočky v Uherském Hradišti. Mnohé 
termíny byly pro nás přeci jen ještě neznámé, ale o to zajíma-
vější. Kdy si půjčit? No přeci jen tehdy, když na to máme… 

V hotelu Grand nás zaujala sdělení, jaké jsou rozdíly mezi 
hotelem, motelem, botelem a penzionem. Zajímavé bylo také 
zjištění, že se na pokojích nekradou ručníky…

Zatím poslední návštěva v Alucastu Tupesy byla velice 
podnětná. Nejen, že jsme si i „sáhli“ na práci a viděli celý pro-
voz, ale pochopili jsme, jak šikovný jsme národ a co všechno 
dokážeme i bez cizí pomoci. Pan ředitel Cileček nám byl skvě-
lým společníkem.

Rádi bychom Vás odkázali na naše školní stránky a stránky 
na Facebooku, kde si nás můžete při akci i prohlédnout.

Moc se těšíme na další návštěvy, které jsou naplánovány 
na průběh celého školního roku.

Mgr. Vlastimil Kamrla

Den stromů
Dne 15. 11. 2017 jsme v naší ško-

le oslavili Den stromů. Členové škol-
ního ekoparlamentu, kteří chodí na 
2. stupeň, připravili přírodovědnou 
soutěž pro žáky 1. stupně. Měli jsme 
v plánu být celé dopoledne venku, 
ale protože ráno byly 3 oC pod nulou, 
tak první dvě hodiny se soutěž konala ještě ve škole. Po velké 
přestávce se venku trochu „oteplilo“ a my se konečně přesu-
nuli na školní zahradu. Sluníčko svítilo, vzduch voněl podzi-
mem a všem bylo veselo.

Na jednotlivých stanovištích plnili mladší žáci různé úkoly 
týkající se poznávání stromů, plodů a živočichů žijících mezi 
stromy. Za tyto úkoly dostávali body a po splnění všech úkolů 
odevzdali soutěžní kartu. Nejlepší skupinky z každé třídy vy-
hrály sladkou odměnu a i všichni ostatní si smlsli na malé slad-
kosti. Zkrátka nikdo si nemohl stěžovat, že by si nezasoutěžil, 
nezaběhal a nezamlsal. Určitě to bylo přínosné pro všechny. 
Žáci z 1. stupně si s radostí zasoutěžili a starší žáci ukázali, že 
už něco umí a mohou své zkušenosti předávat mladším.

Ing. Ivana Přikrylová, koordinátorka EVVO

Nadaní žáci – Věda je zábava
Stejně jako v minulém školním roce i letos jsme se zapo-

jili do projektu „Věda je zábava“. Do zábavných pokusů se 
přihlásili žáci 6. a 7. třídy. Ve skupinkách zkoušíme pokusy 
z fyziky, mechaniky a chemie zábavnou formou, většinu z nich 
si může každý vyzkoušet sám doma.
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Až jednotlivé pokusy vypilujeme, předvedou je Šárka, 
Denisa, Katka, Karla, Sabina, Tadeáš, Denis, Vojtové, Vašek 
a Honza pro naše žáky na prvním i druhém stupni. Na závěr 
našich setkání předvedeme pokusy ve Starém Městě.

Mgr. Alena Vlčková

Návštěva Brna – Technické muzeum  
a Anthropos

V měsíci listopadu žáci prvních až pátých tříd navštívili 
v Brně Technické muzeum a Anthropos. V Technickém mu-
zeu na nás čekaly velmi zajímavé výukové programy – Fyzika 
hrou, Smalt a Zažij svět nevidomých.

Vyzkoušeli jsme si fyzikální zákony, seznámili se se světem 
nevidomých, podívali se na využití smaltu v umění i provozu 
a viděli císařskou korunu Karla IV.

Samozřejmě jsme si prohlédli i samotné muzeum a zajíma-
vé exponáty a chvilka vyšla i na zábavný koutek. Poté jsme se 
přesunuli do Antroposu, kde nás seznámili s životem neandr-
tálců. Dozvěděli jsme se, že byli myšlenkově vyspělí, doká-

zali léčit, amputovat ruku 
a hlavně se k sobě chova-
li velmi hezky a starali se 
o sebe. Vyvrátili nám tady 
domněnku, že se nean-
drtálci podobali opici. 
Jejich stavba těla i barva 
kůže se hodně podobala 
naší. Také jsme si zkusili 
poznat podle obrázků i či-
chu byliny, které používali 
k léčení. Na závěr jsme 
zde viděli zkamenělý mo-
zek člověka neandrtál-
ského. Po prohlídce jsme 
se ještě stihli podívat na 
mamuta a prohlédnout si 

obrázky pana Buriana. Výlet nás nadchl a ani dlouhá cesta 
autobusem nám nevadila.

Mgr. Jana Rejzková

Halloween na 1. stupni
V pondělí 30. 10. proběhl na 1. stupni projektový den „Ha-

lloween“. Žáci ve skupinkách namíchaných z různých tříd pro-
šli několik stanovišť, která byla plná aktivit s halloweenskou 
a dušičkovou tematikou. Žáci si vyzkoušeli lovení jablíček 
z kádí, pečení prstíků, malování na obličej, skládání puzzle 
a strašidelné básně.

Následovala hudba a tanec s halloweenskou tematikou 
a anglickými slovíčky k procvičování. Žáci si během tvoření 
vyzkoušeli různé činnosti a plnili úkoly v pracovních listech. 
Den jsme si všichni užili a zároveň jsme se dozvěděli spous-
tu zajímavých informací k tomuto anglosaskému svátku, ale 
i k českým Dušičkám. Celý projekt příjemně zpestřil výuku, 
obohatil žáky o nové zkušenosti a zážitky. Ale zároveň jim také 
napomohl vyzkoušet si, jaké to je, když mohou spolupracovat 
i s ostatními spolužáky, se kterými se běžně nesetkávají, při 
společné práci ve škole.

Mgr. Petra Stýskalová
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Projekt Pomozte nám zachránit farmáře
Naše škola se zúčastnila projektu „Pomozte nám zachránit 

farmáře“ zaměřeného na seznámení žáků 8. a 9. třídy s mož-
nostmi práce v zemědělství. Beseda a exkurze se konaly bě-
hem dvou listopadových dnů. Beseda proběhla 3. listopadu 
ve škole. Nejprve projekt představila paní poslankyně Margita 
Balaštíková. Upozornila žáky nejen na důležitost zemědělství, 
ale i na široké možnosti zaměstnání. Poté paní Monika Havlás-
ková žáky aktivní formou seznámila s rozdíly mezi intenzivním 
a ekologickým zemědělstvím.

Následovala prezentace zemědělství jako významné-
ho oboru lidské činnosti. Ve třetí části byli žáci obeznáme-
ni s e-knihou, ve které je představena rodina Pivoňkových 
na své farmě. Každý z členů rodiny prezentuje svou oblast. 
E-kniha se dá otevřít na internetu a je možné s ní pracovat, 
třeba i splnit soutěžní úkoly. V poslední hodině představila pra-
covnice Úřadu práce Vsetín možnosti studia a uplatnění na 
trhu práce v zemědělství a potravinářství v rámci našeho Zlín-
ského kraje. To žáky velmi zaujalo, protože u každého oboru 
představila jeho zajímavé zaměření.

8. listopadu následoval výjezd na farmu. Nejprve jsme se 
dopravili autobusem po cestách i necestách na Kozojedský 
dvůr za obcí Nítkovice, který je v zapadlém údolíčku na statku 
z 18. století. Přivítal nás šafář Jaroslav Novotný a na začátek 
si žáci zahráli motivační hru. Protože bylo chladno, přesunuli 
jsme se do hospody. Žáci se rozdělili do čtyř skupin a každá 
měla za úkol namíchat dle vlastní chuti pomazánku, jejímž zá-
kladem byl čerstvý kozí sýr. Následovala vědomostní soutěž 
s otázkami z oblasti zemědělství a chovu zvířat. Poté proběhla 
prohlídka stájí s kozami a kravami. Někteří žáci se nebáli si zví-
řata i pohladit. Venku pak mohli vidět prasata, výběh s husami 
či pastviny, na kterých se pásly krávy a ovce. Nakonec každý 
mohl ochutnat produkty z farmy: ochucený i neochucený kefír, 
čerstvý i zrající či naložený kozí sýr a kravský sýr.

Zážitkový den na SŠPHZ v Uherském  
Hradišti

Devátá třída je nejzodpovědnější školní rok každého žáka, 
protože ho čeká životní rozhodnutí, a to výběr školy, na které 
bude pokračovat ve svém vzdělávání. Abychom jim v tomto 
nelehkém úkolu pomohli, mohou se účastnit různých akcí, 
jako je například kariérní poradenství na Úřadě práce v Uher-
ském Hradišti, Burza středních škol a Zážitkový den na SŠPHZ 
v Uherském Hradišti.

Během Zážitkového dne prošli žáci všechny tři části školy, 
tedy průmyslovou, hotelovou i zdravotní.

Nejprve si vyzkoušeli práci s elektrickými obvody a me-
chaniku, měli možnost nechat se naskenovat k vytvoření 3D 
obrazu v počítači, udělat si placku s logem školy nebo napro-
gramovat v počítači robota. Zajímavá byla také zdravotní část, 
kde si každý vyzkoušel resuscitaci na figurínách, naslouchání 
fonendoskopem, práci s nástroji určenými pro operace či si 
zopakoval umístění kostí a orgánů v lidském těle. Nejoblíbe-
nější je tradičně tvoření a ochutnávání v hotelové části školy. 
Nejdříve si žáci zahráli kvíz a pak je čekalo zdobení perníčků, 
tvoření a následná konzumace jednohubek. Třešničkou na zá-
věr byla návštěva výukové restaurace s ochutnávkou koktejlů 
a smoothie.

Mgr. Kateřina Zetíková

Medová snídaně
Naše škola se zapojila do projektu Medová snídaně pod-

porovaného Ministerstvem zemědělství. Projekt se konal 30. 
11. 2017. V rámci tohoto projektu dostali žáci k snídani, někteří 
spíše k dopolední svačince, chléb, máslo, med a jablko.
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Nejprve absolvovali zábavně-naučnou přednášku o vý-
znamu včel, o jejich životě a chovu, o výrobě a zpracování 
medu, kterou zajistil odborník z řad Českého svazu včelařů, 
pan Čuda z Hradčovic.

Včelař poutavě vyprávěl o životě včel, o tom, jak vypadá 
úl, co je to rámek, co dělá královna, dělnice, trubci. Fotografie 
dětem odkryly tajemství domova včel ve včelím úlu. Žáci se 
dozvěděli, že včely jsou velmi pracovité, pomáhají opylovat 
květiny, stromy a že bez jejich pomoci bychom neměli žád-
ná jablíčka, která dnes dostali. Všechny také překvapilo, že 
si včelí královnu každý včelař označí barevnou značkou, že 
existuje až milion druhů včel a že žily ještě dříve než člověk.

Děti pobavila včelí řeč, včelky se totiž dorozumívají taneč-
ky. Po velmi zajímavé přednášce si žáci namazali chléb más-
lem a medem a společně si pochutnávali… MŇAM! Domů si 
odnesli i malý dáreček, který jim bude tuto neobvyklou akci 
připomínat. Cílem projektu je podporovat zdravý životní styl, 
do něhož snídaně jednoznačně patří, propagovat kvalitní po-
traviny, především med jako potravinu přírodního charakteru, 
informovat o včelařství jako samostatném profesionálním obo-
ru a o významu chovu včel pro zemědělství.

Mgr. Hana Janíková

Plavecký výcvik
Žáci 2. a 3. ročníku se od 12. září 2017 účastní plavecké-

ho výcviku v aquaparku v Uherském Hradišti. Výcvik se nese 
v duchu dobré nálady.

Žáci se na každou lekci plavání těší a náležitě si ji užíva-
jí. Hodina vždy začíná nástupem a poté následují rozmanité 
činnosti s pomůckami, které děti motivují k dosažení lepších 
plaveckých výkonů. Pod odborným dohledem trenérek žáci 
postupně zvládají základy plavání i nácvik plaveckých stylů.

Mgr. Lenka Vavrušová

Patronát 5. a 1. třídy
V letošním školním roce jsme zahájili pátou třídu a zároveň 

jsme se stali patrony prvňáčků v projektu Patronát, který je na 
naší škole již druhým rokem. V projektu se snažíme usnad-
nit žáčkům 1. třídy přechod z mateřské školy a zorientovat se 
v novém prostředí. Prvním naším milým úkolem bylo předá-
ní klíčů od šatních skříněk a převedení prvňáčků z kulturního 
domu do školy. Ve třídě jsme dětem pomáhali s organizací vý-
tvarných potřeb, vyrobili jim ozdobnou krabičku na pomůcky, 
poté jsme se společně, v rámci výtvarné a pracovní výchovy, 
pustili do vydlabávání, vyřezávání a zdobení dýní.

Další větší společnou akcí byl Den stromů, kde jsme jako 
patroni s prvňáčky po skupinách prošli všechna soutěžní sta-
noviště a úkoly na nich společně splnili. V projektovém dnu 
jsme pokračovali i ve třídě luštěním tajenky, přiřazováním ob-
rázků plodů a listů ke stromům i společným vybarvováním.

Naší poslední společnou akcí zatím bylo Slavnostní předá-
vání slabikářů. Pro prvňáčky bylo získání slabikáře zábavným 
putováním spojeným s večerníčkem a návštěvou včelích med-
vídků. V jedné chvíli se lekli, že slabikáře nedostanou, protože 
je sebral Pučmeloud, který se z nich chtěl sám učit číst. Dětem 
pomohly jak ostatní večerníčkové postavičky, tak i páťáci a po 
splnění všech úkolů se prvňáčci už mohli radovat z nového 
slabikáře.

Odměnou jim byla i záložka s napsaným úryvkem ze slabi-
káře od jejich patronů, kteří si tímto připomněli svůj krasopis.

Těšíme se na další společné akce, protože jsou milým 
zpestřením v běhu školních dní obou tříd.

Mgr. Lenka Janíková a Mgr. Jitka Střižíková
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Ekoparlament
I v tomto školním roce si od 2. třídy každá třída vybrala své 

dva zástupce do EKOPARLAMENTU. Žáci se schází jedenkrát 
za měsíc a společně se domlouvají a navrhují, co by chtěli 
a mohli ve škole ovlivnit nebo i malinko změnit. V letošním 
roce bychom chtěli dotáhnout projekt na změnu části zahrady 
v herní a přírodní minipark. Žáci měli za úkol vybrat si společ-
ný výlet za poznáním a přírodou. Také je naším letošním cílem 
pokročit a třeba se i stát Ekoškolou.

V každé místnosti máme třídicí koše na plast, papír a směs-
ný odpad. Ve škole sbíráme PET víčka na podporu chlapečka 
nemocného leukemií. Každou středu žáci mohou odevzdávat 
papír, který je na konci roku vyhodnocen, a nejlepší sběra-
či jsou odměněni. Chtěli bychom, aby se žáci naučili spolu-
pracovat a domlouvat se na společné cestě za určitým cílem, 
umět respektovat názory druhých žáků, ale i dospělých. A prá-
vě proto jsou ve školním ekoparlamentu začleněny všechny 
věkové kategorie žáků naší školy.

Mgr. Zuzana Kotačková

Mléko a my
Projektovým dnem s mlékem si žáci 3. A, 3. B a 5. třídy zpří-

jemnili vyučování. V bílém – mléčném oblečení, s plno plyšo-
vými zvířátky a různými obaly od mléčných výrobků přišly děti 
již ráno do školy. Nejprve jsme si o zpracování mléka a také 
výrobě jogurtu pustili prezentaci. Pak se žáci se zavázanýma 
očima vystřídali u ochutnávky mléčných produktů. Vyzkoušeli 
mléko, různé druhy sýrů, ale také zakysanou smetanu, tvaroh, 
jogurt i máslo – jak živočišné, tak i rostlinné. Ke svačině si 
každá skupinka vyrobila vlastní máslo přešleháním smetany. 
Každý si máslo namazal na chleba a mohl si jej posypat čer-
stvě narostlou řeřichou. Ve skupinkách žáci doplnili chybějící 

informace a nakonec vytvořili velké plakáty se zvířaty, která 
produkují mléko, a na ně nalepili obaly od mléčných produktů. 
Páťáci zvládli vymyslet a napsat krásné příběhy o mléku. Ně-
kteří složili i krásné básničky.  Den se velmi vydařil a děti měly 
spoustu nových zážitků.

Mgr. Zuzana Kotačková

Na slovíčko s panem ředitelem
Vážení čtenáři Boršického zpravodaje,

na začátku nového školního roku si vždy říkám, že už ne-
můžeme více zpestřit vzdělávání našim žákům, ale opět musím 
uznat, že i letos je tomu jinak. Jsem moc rád, že jsem obklo-
pen kolegy, kteří kromě klasické výuky jsou schopni připravit 
různé aktivity podporující tvůrčího ducha našich žáků. Myslím, 
že právě tyto akce jsou neodmyslitelnou součástí vzdělávání 
budoucích generací. Vždy jsem byl zastáncem pravidla, že 
každý žák, ve kterém podnítíte zájem o nějakou prospěšnou 
činnost, se může lépe realizovat ve škole i v osobním životě.

Naším cílem je, aby žáci, kteří opustí naši školu, byli nejen 
absolventy základní školy, ale hlavně uměli respektovat sebe 
a své okolí. V dnešní hektické době je také velmi důležitým 
aspektem výchovy hrdosta láska ke své rodné vesnici a jejím 
obyvatelům. Budeme se snažit, abychom tento nelehký úkol 
zvládli.

Jménem všech žáků a zaměstnanců Základní školy Fran-
tiška Horenského bych Vám chtěl popřát klidné prožití vánoč-
ních svátků, radost ze života, pevné zdraví, mnoho pracovních 
i osobních úspěchů v roce 2018.

Mgr. Tomáš Kordula, ředitel ZŠ Františka Horenského v Boršicích
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Inspirujte se a přečtěte si knihy, které zaujaly  
čtenáře boršické knihovny:

Krvavé jahody - Jiří S. Kupka 
Krvavé jahody vypraví děsivé svědectví Věry 

Sosnarové, deportované ve čtrnácti letech spolu 
s devítiletou sestrou Naďou a jejich ruskou matkou 
– petrohradskou emigrantkou Ljubou Mělkinovou 
– z Brna do Sovětského svazu. V nápravném pra-
covním táboře na Sibiři zažívají nekonečné hrůzy 
stalinského teroru, které matka nepřežije. Po vytouženém 
propuštění putují jako sirotci bez dokladů na Dálný východ, 
kde pokračují v otrockých pracích v lese, na tichomořské ob-
chodní lodi a posléze v sovětském vnitrozemí, v dole, kolcho-
ze a slévárně. Do Československa se vrací až po devatenácti 
letech, za velmi nevýhodné pracovní smlouvy.

Nestydaté neviňátko - Dominik Dán
Dvojice detektivů z oddělení vražd, Richard 

Krauz a Josef Fischer zvaný Chosé, vyšetřuje nový 
případ: bestiální vraždu studentky architektury 
Moniky, kterou vrah uškrtil doma u rodičů, v jejím 
pokoji. Jako obyčejně nejsou největším nepřítelem 
zkušených detektivů úskoky zákeřného vraha, ale 
čas, který letí víc než neúprosně. Ale ne vždy zákonitě dopře-
du. Minulost se nedá změnit ani vymazat. Události minulého 
roku pronásledují Krauze, vystupují do popředí a promítají 
se do současnosti. Kdo Moniku zneužil a zavraždil? Je smrt 
bosse, který je taktéž zavražděn, závažnější než smrt mladé 
studentky? Kdy už konečně skončí mafiánské vraždy? Kdo 
přesvědčí prominentní rodiče zavražděné a věčně nespoko-
jeného šéfa kriminálky, že detektivové z mordparty dělají, co 
je v jejich silách?

Lovec králíků - Lars Kepler
Joona Linna je už dva roky ve vězení s vysokou 

ostrahou. A teď ho odvezli na tajnou schůzku. Po 
vraždě jednoho ze švédských ministrů totiž policie 
potřebuje, aby jí pomohl vypátrat a zastavit pacha-
tele, který nejspíš plánuje další vraždy v politických 

kruzích. Policie pracuje s verzí teroristického pozadí případu, 
Joona však tuší, že oběti, kterých brzy bude víc, spojuje cosi 
jiného. On i Saga Bauerová musejí pracovat tajně a proti roz-
kazům svých nadřízených, aby vraha zastavili dřív, než bude 
příliš pozdě.

Abája - Kerstin Wenzel 
Co začalo jako láskyplný vztah, se stalo peklem 

plným teroru a násilí: Kerstin Wenzelová a její čtyři 
děti na vlastní kůži zažily, co to znamená, když se 
manžel a otec změní v agresivního fundamentalistu, 
který staví údajné příkazy své víry nad lidskost. Více 
než osm let drží Mohamed M. svou ženu a děti násilím ve Spo-
jených arabských emirátech, kde jsou vystaveny masivnímu 
týrání. Přes absolutní nezájem německých úřadů se Kerstin 
a jejím dětem nakonec podaří dobrodružný útěk.

Vůně života - Táňa Keleová-Vasilková
Vůně v našich životech jsou proměnlivé jako dny 

střídající se s nocemi. Zároveň ale mají v sobě něco 
krásně neměnného. Vůni domova… a lásky. Touží-
me po ní všichni, po jistotě, která nás zahřívá a ský-
tá pocit bezpečí. Dovoluje nám dýchat a plnit si sny, 
menší či větší životní plány. Magda a Lenka, hrdinky 
příběhu, nejsou výjimkou, stejně jako miliony jiných 
žen na celém světě touží po jistotě a lásce. Jinak je to s Alicí, 
která sní o práci v zahraničí, o svobodě, a manžela ani dítě ke 
štěstí nepotřebuje. Ale možná je všechno úplně jinak

Vybrat si můžete také z bohaté nabídky e-knih:

V rámci spolupráce s eReading.cz si můžete přes ka-
talog Carmen stáhnout do mobilního zařízení či čtečky od 
eReading.cz knihy současné produkce a bestsellery jako 
Bábovky, Stoletý stařík aj. (z nakladatelství HOST, Motto, 
Jota, ...). Na výběr je přes 3 000 titulů (výběr je stále aktua-
lizován). Půjčování e-knih je pro čtenáře knihovny bezplatné 
a využívat ho mohou všichni registrovaní čtenáři.
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Průvod světlušek
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Pentlička v zimním čase
Po zářijovém měsíci plném různých vystoupení jsme si ale-

spoň na chvíli odpočinuli. Náš odpočinek skončil až 25. 11., 
kdy jsme tvořili část celodenního programu s názvem VIII. pře-
hlídka Slovácko v tradici.

Začátkem prosince nám nadešel opět ten nejkrásnější čas 
v roce, a to čas adventu. S ním souvisí i předvánoční shon 
a dlouhé přípravy. I my jsme se na tyto krásné svátky pečlivě 
připravovali. Už koncem listopadu jsme oprášili mnoho koled 
a nacvičili jak staré, tak i nové choreografie, které jsme před-
vedli v sobotu 2. 12. na Vánočním jarmarku v Boršicích. Ten 
nebyl náš jediný, protože 16. 12. jsme ukázali stejné vystoupe-
ní i divákům v Uherském Hradišti.

A co nás ještě čeká?

Tradičně, jako každým rokem, zazpíváme 22. 12. v Borši-
cích při rozsvěcování vánočního stromečku. Přijďte si s námi 
zazpívat koledy a pocítit vánoční atmosféru. Také bychom Vás 
chtěli pozvat 25. 12. na Živý betlém, kde Vás moc rádi uvidíme. 

Těšíme se na setkání s Vámi při našich nadcházejících 
vystoupeních v roce 2018 a zároveň Vám přejeme pohodo-

vé vánoční svátky v kruhu Vašich nejbližších a vkročení tou 
správnou nohou do nového roku. 

Děti a vedoucí z Pentličky

Dvojitá 30
Druhou polovinu tohoto roku jsme se opravdu nenudili. Po 

zájezdu na Ukrajinu a vystoupeních v Rožnově pod Radhoš-
těm, na Slavnostech vína v Uherském Hradišti a na Burčáko-
vých slavnostech v Boršicích jsme z tempa rozhodně nevy-
padli. Ba naopak, začalo nám být pořádně horko. A to hned 

dvakrát po 30 letech.

Nejdříve jsme spolu s naší obcí organizovali slovácké hody 
s právem. Od znovuobnovení této velkolepé události uběhlo 
právě zmíněných prvních třicet let. Jediný víkend v říjnu, kdy 
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celou dobu nepršelo, byl onen třetí. Krásné počasí přidalo vel-
kou třešničku na pomyslný dort úžasného víkendu. Věřím, že 
jsme si ho všichni aspoň z poloviny užili tak jako letošní starší 
stárci Beáta Vávrová a Václav Dvořák a mladší stárci Monika 
Zachová a Pavel Dvořák. Ti zároveň děkují jak souboru Pentla, 
tak i obci Boršice za pomoc s organizací hodů. 

Druhých třicet let se točí kolem založení našeho souboru. 
18. listopadu jsme v Kulturním domě v Boršicích oslavili naše 
30. výročí folklorního souboru Pentla. Spousta z Vás se na nás 
přišla podívat a přidali jste se k bezmála 600 dalších diváků. 
V představeném pořadu DOŽÍNKY jsme chtěli ukázat a připo-
menout, jaké má soubor starší choreografie, a sklidit tak úrodu 
za uplynulé roky. Pro některé diváky to bylo i zavzpomínání 
si na „své staré taneční fleky“ v choreografiích. Nová zkuše-
nost byla s průběhem natáčení a představení krátkých tří vi- deí. Hlavními hrdiny byli manželé Pilušovi, jakožto zakladatelé 

souboru Pentla. Hudební podkres napsal Aleš Kropáč a režii 
videí i celého vzpomínkového pořadu vymyslel Václav Dvořák. 
Tímto děkuji celému souboru za vytrvalost i čas strávený na 
zkouškách. Vím, že jsme na tom opravdu tvrdě dřeli, a i po 
sem tam malé chybičce opravdu všechny chválím. Máte ode 
mě velké DÍKY! 

Děkuji i členům, kteří se rozhodli po výročí ukončit svou 
aktivní účast, a zároveň chci vyzvat všechny, kteří by se chtěli 
stát součástí souboru nebo se naučit novým tanečním kro-
kům: nebojte se. Dveře jsou otevřené pro všechny a budeme 
rádi, když nás na tradice, jako jsou mikulášský jarmark, Lucky, 
Vánoce, krojový ples a fašaňk, buď přijdete podpořit, nebo se 
stanete součástí souboru. Zkoušky máme v pátek od 19:30 
hodin a v neděli od 10:00 hodin. Těšíme se na Vás!

Václav Dvořák

Co se děje za dveřmi domova…

Den otevřených dveří v domově v Boršicích
Každý rok probíhá u nás v domově den otevřených dveří, 
tento ročník byl však trochu jiný oproti jiným ročníkům. Pro-
tože jsme nějak prošvihli oslavu 10. výročí otevření domova, 
rozhodli jsme se, že to napravíme a uděláme oslavu 10+1. 
Domov se otevřel na sklonku roku 2005, takže v prosinci to-
hoto roku to bude již 12 let, kdy dveře domova přijaly první 
klienty. Zájemci měli dveře otevřené od 9.00 do 17.00 hodin, 
kdy se mohli podívat, co se za tu dobu v domově změnilo. 
Hlavní program ovšem začal až ve 14.00 hodin, a to slavnostní 
mší svatou v kapli domova. Naše pozvání přijal Mgr. Bartolo-
měj Pavel Černý, OFM, který se zhostil nejen slavnostní mše 
svaté, ale také obnovy vysvěcení domova. A bral to skutečně 
poctivě. Zatímco většina obyvatel a návštěvníků domova již 
seděla venku pod pergolou a pochutnávala si na dobrotách 
našich zdatných kuchařek, společně s otcem Bartolomějem 

jsme obešli každičkou místnost v domově a znovu ji vysvětili. 
Poté převzal žezlo pan ředitel Charity Ing. Jiří Jakeš společně 
s panem starostou Ing. Romanem Jílkem a společnými sila-
mi přestřihli stuhu, jež otevřela nově zrestaurovaný hrad Karl-
štejn, který se pyšně tyčí při vjezdu do domova. Naše pozvání 
přijali také místní Stoprounští vinaři, kteří nám k tomu krásně 
zazpívali. Jejich zpěv se nesl krajinou a mnozí z obyvatel se 
ke zpěvu také připojili. Zvláštní poděkování patří ovšem naše-
mu panu údržbáři Liboru Maňkovi, který se ujal opravy hradu 
i celé zahrady kolem. Všichni, co vědí, jak zahrada vypadala 
předtím, vidí, že jeho zásluhou jsou nyní zahrada i Karlštejn 
opravdu moc krásné. Za to mu patří velké díky. Dále pokra-
čoval program v zábavném duchu. Pracovníci si připravili 
známou scénku Klíště v originálním podání s pány Kaiserem 
a Lábusem. I když na um pánů umělců jistě nemáme, my-
slím, že se scénka povedla a mnohé lidi pobavila. Na závěr 
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vystoupily nadané holky z centra Akropolis Uherské Hradiště, 
které nám předvedly svoji aerobikovou show. No, myslím, že 
mnozí, kdyby zkusili alespoň setinu z toho, co děvčata před-
vedla, tak by se asi ani nenarovnali v zádech. Zlatou tečkou 
na závěr bylo krájení dortu, všem moc chutnal. Nejenže nám 
přálo počasí, ale i přízeň lidí kolem nás potěšila. Své vzkazy 
pro nás nám zvěčnili na kameny, které vystavíme v zahradě. 
Každý návštěvník si mohl také odnést malou pozornost z naší 
zahrádky v podobě sušených bylinek. Všude panovala dobrá 
nálada, a tak doufám, že se při podobné akci opět brzy se-
tkáme. Děkuji všem za pomoc při dnu otevřených dveří – bez 
každé pomocné ruky by naše dílo nebylo možné.

Den seniorů 
I když svátek seniorů se slaví vždy 1. října, my jsme s oslavou 
maličko vyčkávali a oslavili to společně s dětmi z místní ma-
teřské školy, které přišly udělat radost svým vystoupením na-
šim babičkám i dědečkům. Sešli jsme se dopoledne v jídelně 
domova, kde už všichni natěšeně čekali, co si pro nás letos 
děti ze školky připravily. A opravdu nezklamaly. Vystoupení 
se neslo v duchu slavného muzikálu Pomáda.  Musím říct, že 
z kluků se stali na okamžik opravdoví frajeři jako John Travolta 
a z holek zase super kočky – no radost pohledět. Velké díky 
patří také paním učitelkám, které s velkou trpělivostí vše s dět-
mi nacvičily. Po vystoupení se nám všechny děti představily, 
jak se jmenují a kdo jsou jejich rodiče – aby naši senioři věděli, 
kdo ke komu patří. Po vystoupení našich nejmladších přišlo 
na řadu vystoupení charitního sboru CHRPA – což v překla-
du znamená „charitní rota pěveckých amatérů“. Ovšem název 
je trochu zavádějící, neboť vystoupení amatérů by vypadalo 
úplně jinak. Nejenže sbor moc krásně zazpíval, ale také se 
připojili mnozí z nás, vždyť není nad léčbu zpěvem. Na závěr 
dostali všichni senioři dárečky od dětí ze školy, které pro ně 
děti vyrobily, a také dárek od nás. Vždyť den seniorů je jen 

a jen jejich a k oslavě patří i dárky. Moc všem děkuji za pomoc 
s přípravou celého dne a těším se na další ročník.

Pečení vánočního cukroví
Vánoce se pomalu blíží, a tak jsme rozhodli, že letos napeče-
me vánoční cukroví společně s našimi šikovnými babičkami 
a dědečky v rámci jejich aktivizace. Domluvili jsme se předem, 
jaké druhy vánočního cukroví by neměly chybět, připravili 
jsme těsta a pečení mohlo začít. Do pečení se zapojili všichni, 
jak mohli, podle svých možností, ale bylo vidět, že jim pečení 
dělalo radost. A co se napeče, to se také sní. Již máme hotovy 
vanilkové rohlíčky, linecké a perníčky. Poté se perníčky zdo-
bily a linecké slepovalo marmeládou. Jakmile se nám podaří 
napéci ještě nějaké druhy, připravíme vánoční balíčky cukroví, 
které rozdáme všem obyvatelům našeho domova. Protože to 
domácí chutná nejlépe. Moc děkuju za pomoc pracovníkům, 
ale i našim obyvatelům, kteří se jakýmkoli způsobem zapojili. 
Výsledek posuďte sami.

 Mgr. Julie Chovancová,
        vedoucí Domova pokojného stáří Boršice
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Zlatá svatba, manželé Josef a Anna Lesovi, 
21. 1. 1989

Zlatá svatba, manželé Josef a Anna Lesovi, 21. 1. 1989

Beseda s branci, 29. 3. 1989 Beseda s branci, 29. 3. 1989

Zlatá svatba manželů 
Bačákových,  
7. 5. 1989
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Zlatá svatba, manželé Václav a Anna Kolaříkovi, 7. 10. 1989 Zlatá svatba, manželé Cyril a Marie Hůlkovi, 23. 9. 1989

Setkání šedesátníků, 1989 Diamantová svatba manželů Čumových, 20. 5. 1989

Setkání padesátníků, 24. 6. 1989
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ZE ŽIVOTA FARNOSTI

Večer chval
„To je tak krásné, že se mi chce plakat.“ Těmito slovy nás 

potěšila pětiletá holčička, když je při třetí písničce pošeptala 
tetě do ucha.

26. listopadu jsme se sešli v kostele sv. Václava, abychom 
písničkami a myšlenkami chválili Pána.

Když jsme vešli před oltář a dali se do zpěvu, zůstali jsme 
překvapeni a potěšeni hojným počtem lidí, kteří se na tom při-
šli podílet s námi. Společnými silami jsme vytvořili úžasnou 
atmosféru, která nám moc pomohla. Také jsme se zaposlou-

chali do dojemného příběhu, kterým jsme proložili naše zpí-
vání, a můžu říct, že málokterá tvář zůstala suchá. Díky Vaší 
štědrosti můžeme opět pomoci, protože peníze, které se při 
večeru chval vybraly, pošleme na naší farností adoptovaného 
chlapce, z čehož máme také velkou radost a děkujeme.

Po příchodu do kostela jsme byli potěšeni, ale když jsme 
odcházeli, byl to úplně jiný pocit, pocit radosti, dojetí a naplně-
ní z toho, že to stálo za tu námahu a dlouhé zkoušení.

Takže co jsme si mohli z tak příjemného nedělního odpole-
dne odnést? Buďme pokorní, milosrdní, mějme úctu… a měj-
me se rádi!

Letos otec Anton oslavil životní jubileum, své 50. narozeniny 
A protože jeho velkým koníčkem je hudba a zpěv, složili jsme mu k narozeninám písničku, která popisuje jeho působení 

u nás ve farnosti. Text složila Bětka Dostálová a hudbu jsme si vypůjčili od kapely Erasure, píseň Love to Hate You. Určitě znáte 
českou podobu písně, kterou nazpíval Petr Muk, píseň Láska tě spoutá.

1. Přišel k nám do Boršic v pondělí 
a hned, jak jsme ho všichni viděli, 
věděli jsme, že se všechno změní,
nic nebude tak, jak bylo dřív. 

Jeho tempo bylo bleskovní, 
čekali jsme, že se uklidní.
Jenže on si rozjel svoje plány, 
které nikde konce nemají. 

Peníze se k němu jenom hrnou,
kde je pořád bere, moje hlava prostě 
nestíhá.
No a kdo to všechno spískal, 
kdo je za tím podepsán?

//: Náš otec Anton://  

2. Dovolenou zase nestihnul,
proto se sám takto rozhodnul,
že nám namísto zahrady farní,
vybuduje exotický ráj.

Svatby, pohřby, křtiny, oslavy,
Eliška je z toho na nervy,
protože nás v pátek těsně před tím,
ke zpívání spěšně zavolá.

Holuba si u kostela krmí,
na venčení psa on totiž nemá vůbec 
žádný čas.
Však kdo rodinu má velkou,
že nám zacpou kulturák?

//: Náš otec Anton://

3. I když jeho hlava už šedý vlas skýtá,
z jeho očí nikdy neztratí se laskavost 
a glanc.
Takže, kdo to s námi táhne dál i po 
dvou příhodách?

//: Náš otec Anton://    

I když jeho hlava už šedý vlas skýtá,

z jeho očí nikdy neztratí se laskavost 
a glanc.

Takže, kdo to s námi táhne dál i po 
dvou příhodách?

//: Náš otec Anton://    

Schola Boršice
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Informace :
- Vánoční svátost smíření se bude konat v sobotu 

23. 12. 2017 od 13.00 do 14.30 hodin. Budou pří-
tomni 4 kněží.

- Tradiční Tříkrálová sbírka se v naší obci uskuteční 
na slavnost Tří králů v sobotu 6. ledna 2018. Po 
ranní mši svaté v 7.30 a po slavnostním požeh-
nání vyjdou koledníci do našich domů. Sraz ko-
ledníků a vedoucích skupinek v 7.00 v kaplance. 
Zveme všechny děti ke koledování.

- Betlémské světlo bude hořet v kostele sv. Václa-
va od neděle 17. 12. 2017. Slavnostní přinesení 
Betlémského světla do naší obce bude při mši 
sv. v 10.30 hod. Je možnost po každé mši svaté 
si odpálit a přinést do svých domovů. Betlémské 
světlo bude také možnost si odpálit při rozsvěco-
vání vánočního stromu 23. 12. od 16.00 hod..

Motto letošního ročníku Betlémského světla:

Pokoj ve mně – pokoj s tebou

Zajímá nás váš názor! 
Napište nám: 

 • Co se vám v boršickém zpravodaji líbí a co naopak nelíbí.
 • Co v něm postrádáte, o čem byste si rádi v budoucnu početli.
 • Které rubriky vás baví nejvíce a které méně.

Své náměty a názory nám posílejte na naši poštovní nebo e-mailovou adresu: zpravodaj@borsice.cz 
Na obálku nebo do předmětu e-mailové zprávy uveďte: náš názor. 

AUTORY VŠECH OTIŠTěNýCH DOPISů ODMěNÍME MALýMI DáRKY. 
Nezapomeňte proto připsat i své celé jméno a poštovní adresu. 

Mše svaté o Vánocích v kostele  
sv. Václava v Boršicích

„Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově“
(Lk 2, 11)

 23. 12.  4. neděle adventní – mše sv. s nedělní platností v 17.00
 24. 12.  Štědrý den – ze 4. neděle adventní v 7.30
   dětská půlnoční mše svatá 15.00
   půlnoční mše svatá 23.00
 25. 12.  Narození Páně (Boží hod vánoční) – 7.30 a 10.30
 26. 12.  Svátek sv. Štěpána – 7.30 a 10.30
 27. 12.  Svátek sv. Jana, apoštola – 17.00  
  (po mši svaté svěcení vína v KD)
 30. 12.  Svátek sv. Rodiny – sobota s nedělní platností v 17.00
 31. 12.  Svátek sv. Rodiny – nedělní mše sv. v 7.30
  sv. Silvestr – mše svatá na ukončení roku – 17.00
 1. 2018  Slavnost Matky Boží Panny Marie – 7.30 a 10.30

Požehnané vánoční svátky a nový rok 2018 prožitý v Boží přítomnosti

              vám všem přeje a žehná
P. Anton Kasan
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Církevní korespondence v Boršicích z let 1622−1811
Mezi prameny týkající se historie obcí mají své neopominu-

telné místo dokumenty církevní správy. Pro Boršice najdeme 
v Zemském archivu v Opavě ve fondu Arcibiskupství Olomouc 
(Inv. č. 1109, č. evid. jedn. 296) celkem 36 listů administrativní 
povahy psaných latinsky a německy a datovaných do obdo-
bí let 1622−1811. Arcibiskupský archiv se původně nacházel 
v kroměřížském arcibiskupském zámku, odkud byl v roce 
1964 převezen do olomoucké pobočky ZA v Opavě, kde se 
nachází dodnes.

V souladu s tehdy běžnými zvyklostmi písařů jsou latinské 
texty psány humanistickým písmem, německé pak novogotic-
kou kurzívou (tzv. kurentem). Stávalo se, že v jinak kurentem 
psaném souvislém textu zaznamenali latinské slovo humani-
stickými písmeny, jak můžeme vidět na slově Consistorium 
v listu z 1. října 1791:

Ačkoli jsme dochované dokumenty datovali do poměrně 
rozsáhlého období, ve skutečnosti jde o čtyři skupiny s největ-
ší prodlevou 168 let.

První „skupinu” tvoří samostatný list z roku 1622, tedy 
z doby krátce po počátku rekatolizace českých a moravských 
zemí.

Zdá se, že tento list velehradského opata olomouckému 
arcibiskupovi Františkovi, knížeti z Dietrichsteina, z 30. pro-
since 1622 navazuje na předchozí korespondenci, na kterou 
dosud z Olomouce na Velehrad nepřišla odezva. Týká se prav-
děpodobně zvažování, co dělat, dojde-li v boršickém kostele 
k porušení některého z vyšších nařízení, v kterémžto případě 
by bylo nutno použít tzv. Aqua Gregoriana. To je vysvěcená 
směs vody, vína, popela a soli, která se používala při svěcení 
nového kostela, jeho části, úpravy nebo dodání významněj-
ších movitých součástí (kupř. oltáře). Pokud k porušení dojde, 
zásoba této směsi nebude dostatečná. Pokud k ničemu tako-
vému nedojde, nejspíš bude ponecháno na zvážení olomouc-
kého arcibiskupství, jak ji dále použít.

Druhou skupinu tvoří listy k věci finančního vypořádání 
nově nastupujícího pomocného kněze Jana Kožuška, někdej-
šího kooperátora ve Bzenci. Tyto listy pocházejí z let 1790−92. 
Korespondence byla vedena mezi moravsko-slezským guber-
niem a olomouckým arcibiskupstvím, my z ní pochopitelně 
známe jen jednu stranu.

Důvodem, proč do náboženských záležitostí vstupovala 
světská moc, byly reformy císaře Josefa II., jimiž byly počát-
kem 80. let 18. století zrušeny kláštery a jejich majetek připadl 
nově zřízenému náboženskému fondu. Do tohoto fondu patřilo 
i celé bývalé velehradské panství, tedy i obce boršické far-
nosti. Finanční záležitosti církví musely být dále řešeny právě 
skrze tuto náboženskou matici, neboť nově byli kněží považo-
váni za státní zaměstnance a přibylo jim i povinností se státem 
spojených − především zprostředkovávat lidem různá státní 
oznámení a osvětu a vést matriční knihy.

Toto uspořádání bylo dalších sedmdesát let zdrojem ne-
srovnalostí a nedorozumění, neboť nebylo zřejmé, zda církev-

ní majetky státu patří − aniž by se ho ovšem kdy církve zřekly 
− nebo zda je stát pouze spravuje. K vyřešení došlo až v roce 
1855 konkordátem papeže a rakouského císaře, kdy se vyjas-
nilo, že majetek obhospodařovaný náboženským fondem je 
stále vlastnictvím církve.

Než se dostaneme k vlastnímu obsahu korespondence, 
věnujme chvíli letmému přehledu, jaký objem práce znamena-
la správa farního obvodu Boršice. Kromě zabezpečování mší, 
slavností a poskytování základních svátostí (křest, biřmování, 
sv. přijímání, zpověď, manželství, svátost nemocných) a s nimi 
spojených příprav zajišťoval kněz ve farnosti také administra-
tivu (především vedení matričních a dalších knih), vyučování 
náboženství, staral se o majetek farnosti i o zdejší komunitu 
(především o sirotky a chudé, ale jeho úkolem bylo i usměrňo-
vat manželské spory). Speciálně péče o umírající byla organi-
začně náročná, při takovém rozsahu farnosti a známém faktu, 

že neznáme dne ani hodiny, nebylo jistě vždy snadné dostat 
se k umírajícímu včas.

Jak vyplývá z matričních záznamů, v roce 1790, o kterém je 
v korespondenci řeč, proběhlo v boršické farnosti celkem 119 
křtů, z nichž 81 provedl sám farář František Alan Hašík. Vyjma 
dvou křtů, které obstarali velehradští kněží, pokřtili zbylé děti 
kooperátoři (nejprve Kašpar Weiser, od dubna pak Jan Kožu-
šek). Dále bylo oddáno 22 párů snoubenců, z toho osm pří-
mo farářem. A konečně zemřelo 94 farníků, z nichž 65 pohřbil 
sám farář. Před pohřbem byly poskytnuty poslední svátosti 
28 lidem, zbytek byli buď dospělí, kteří zemřeli náhle, nebo − 
a to z velké části − malé děti. Obvyklá prodleva mezi úmrtím 
a pohřbem bývala v minulosti 3 dny, ale zaopatření umírajícího 
mohlo proběhnout i dříve než v den vlastní smrti − proto tento 
údaj v přiloženém zjednodušeném kalendáři chybí.

Je zjevné, že toto nemohl zvládnout jeden člověk. Jak se 
zdá, předávání místa boršického kooperátora probíhalo po-
stupně, kdy v jednu dobu ještě faráři pomáhal Kašpar Weiser, 
ale ze Bzence dojížděl občas i Jan Kožušek. Snad proto vznik-
ly nejasnosti, které bylo třeba řešit další dva roky.

První přítomnost Jana Kožuška ve farnosti zaznamená-
váme v dubnu 1790, kdy je uváděn ještě jako kooperátor ve 
Bzenci. Ale už u sňatku 18. května je zapsáno pouze kooperá-
tor (s jasným podtextem příslušnosti k farnosti).

V korespondenci moravského gubernia s olomouckým ar-
cibiskupstvím se řešily dva základní, vzájemně související pro-
blémy, a to datum nástupu Jana Kožuška coby kooperátora 
− reálně nastoupil 10. 5., ale formálně byl ustanoven koope-
rátorem až 25. 8. − a jakou mzdu mu tím pádem za rok 1790 
vyplatit, resp. zda nevznikl přeplatek.

Máme zachováno 14 listů, jejichž obsah se z velké části 
stále opakuje.

Projděme si je tedy jeden po druhém:

17. srpna 1790 − boršický farář František Hašík z důvodu 
svého rozlehlého farního obvodu čítajícího 
2 400 duší a nedostatečných příjmů požádal 
o přidělení pomocníka duchovního správce. 
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Hradišťský krajský úřad spolu s o tomto sro-
zuměným velehradským hospodářským úřa-
dem a bzeneckým zemským děkanstvím tuto 
žádost shledává opodstatněnou a doporuču-
je ke schválení;

20. září 1790 − jmenování pomocníka faráře hrazeného z ná-
boženského fondu je nutné, farář spravuje 
čtyři obce s 2 400 dušemi a z platu 382 zla-
tých a 43 krejcarů ročně vyžije stěží sám;

20. prosince 1790 − moravské gubernium se připojuje k návr-
hu hradišťského krajského úřadu ve věci ko-
operátora do Boršic. Pro další posun v této 
věci se čeká na listiny s dobrozdáním od cti-
hodné konzistoře;

24. ledna 1791 − boršický farář pečuje o 3 rozlehlé oblas-
ti s 2 400 dušemi  za roční plat 382 zlatých 
a 43 krejcarů, po stržení daně 345 zlatých, 5 
krejcarů a 1 denár, což je málo i pro jednoho; 
v nouzi si proto zažádal o pomoc z nábožen-
ského fondu;

24. ledna 1790 − po obdržení dokumentů se konstatuje, že 
farář sám veškerou péči o farní obvod neza-
stane, a jelikož mu zůstává plat 345 zlatých, 
5 krejcarů a 1 denár, je nezbytné, aby mu byl 
z náboženského fondu hrazen pomocník;

3. srpna 1791 − výnosem ze dne 22. července byl plat ko-
operátora z náboženského fondu navržen ve 
výši 150 zlatých ročně. Ve věci je třeba začít 
jednat a oznámit datum jeho nástupu;

1. října 1791 − boršickému faráři Fr. Hašíkovi byl schválen 
pomocník Jan Kožušek se dnem nástupu 
25. srpna 1790. 22. července mu byl schvá-
len roční příspěvek 150 zlatých splatný ve 
čtvrtletních lhůtách. S obojím farář souhlasil. 
Jemu samému byl plat zvýšen. Ze vzniklého 
přeplatku 67 zlatých a 59 krejcarů může farář 
50 zlatých použít na vyplacení kooperátora;

15. října 1791 − dle přílohy přidělilo boršickému kooperátoro-
vi Janu Kožuškovi moravsko-slezské guberni-
um od 25. srpna příspěvek 150 zlatých z ná-
boženského fondu splatných čtvrtletně. Toto 
už se nebude měnit, stejně jako faráři zůstává 
50 zlatých, které má použít na zaopatření ko-
operátora. Tím bylo boršickému faráři přizná-
no vše, co si přál;

21. října 1791 − k dovršení dohody bylo 19. října  pro boršického 
kaplana poukázáno 115 zlatých a 30 denárů;

2. ledna 1792 − je třeba vyřešit, zda kooperátor nastoupil 10. 
května, jak dokládá dekretem od arcibiskup-
ství, nebo 25. srpna, jak je doloženo dekre-
tem gubernia;

3. ledna 1792 totožný obsah, pouze latinsky;

4. ledna 1792 − boršický farář obdržel dekret s instrukcemi 
ohledně pomocníka hrazeného náb. fondem 
10. května 1790. Podle mor.-sl. gubernia je 
pro Jana Kožuška spočten plat 150 zlatých 
ročně od 25. srpna, přitom se ale kooperá-
tor v Boršicích nacházel již dříve a čekal na 
ustavující dekret od bzeneckého děkanátu. 
19. září vzešel podnět o přezkoumání úhrady 
mzdy − je tedy třeba ozřejmit, jak se vyřeší 
rozpor mezi výplatou ode dne faktického ná-
stupu (10. května 1790) a nástupu formálního 
(25. srpna 1790);

12. ledna 1792 − na žádost boršického faráře byl 10. května 
1790 povolen pomocník Jan Kožušek a vy-
dán dekret, že do vyřešení platu z náb. fondu 
má kooperátora vydržovat farář ze svého. Po-
dle dopisu ze 3. srpna 1791 obdržel farář na 
plat kooperátora ročně 150 zlatých, 25. srpna 
pak obdržel ustavující dekret pro pomocníka. 
19. září vzešel ohledně této záležitosti spor. 
Boršický farář si zaslouží zvláštní ohledy, pro-
to se mu přenechávají náhrady od 10. května 
1790;

25. ledna 1792 − objevil se rozpor mezi ustavením Jana Ko-
žuška kooperátorem ode dne 10. května 
1790, od kteréhožto dne jej až do vymože-
ní příspěvku od náb. fondu vydržoval na své 
náklady farář, a jeho formálním nástupem 
dne 25. srpna. Příspěvek byl schválen 22. 
července, ale nešel vykázat před obdržením 
vrchnostenského svolení. Protože ale koope-
rátor již ve farnosti působil a vykonával úřední 
službu, byl příspěvek 150 zlatých 22. červen-
ce přece jen vykázán. Faráře i kooperátora 
o tomto hradišťský krajský úřad informoval 
přípisem ze 12. ledna.

Abychom si dovedli představit alespoň zhruba, o jak vyso-
ký plat se jednalo, podívejme se na namátkou vybrané ceny 
z konce 18. století: tak třeba kráva stála osm zlatých, kůň 10 
zlatých (hříbě 5), 1 funt (tj. asi 560 g) másla 10 krejcarů, ovce 
1 zlatý, 1 měřice (40 kg) pšenice okolo 3 zlatých.

Pokračování v příštím vydání zpravodaje.
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Babinec... putování za poznáním
Nastalý podzim jsme věnovaly vycházkám do okolí naší 

obce a nešlo opomenout ani novou naučnou stezku: Po sto-
pách lovců mamutů. Kdo z Vás ji ještě nestihl navštívit, vez-
měte děti nebo vnoučata a vyrazte na krásnou rodinnou vy-
cházku.

Jediný výlet, který jsme podnikly za hranice našeho kraje, 
byl do zámku v Bučovicích. Ten nechal postavit Jan Šembera 
Černohorský z Boskovic v letech 1575–1583. Po jeho smrti se 
jeho dvě dcery Anna a Kateřina provdaly za pány Lichtenštej-
ny a tím Bučovice připojily k jejich majetku. Po roce 1945 se 

stal zámek státním. Co nás na zámku nejvíce upoutalo, byla 
štuková a fresková výzdoba. Obdivovaly jsme také trojpodlaž-
ní arkádové nádvoří, kterému vévodí nádherná kašna. 

No a kam povedou naše kroky na závěr letošního roku? 
Jako tradičně na vánoční trhy, tentokrát do města Brna. 

Přejeme všem příjemné prožití svátků vánočních a hod-
ně štěstí v roce 2018.

Babinec

Činnost základní organizace Svazu postižených civilizačními  
chorobami Boršice v druhém pololetí roku 2017

I v druhé polovině roku naše základní organizace Svazu 
postižených civilizačními chorobami nezahálela a připravila 
pro naše členy několik pěkných zájezdů a zábavných progra-
mů. Začátkem září, jak už je zvykem, vyjíždíme na podzimní 
ozdravný pobyt do Jeseníků, do Ludvíkova u Vrbna pod Pra-
dědem. Členové naší organizace sem jezdí relaxovat a užívat 
si hezké přírody a jednoho z nejčistějších ovzduší v Evropě. 
Cítí se zde díky vedení hotelu a stravování jako doma. Z po-
bytu se vrací spokojení. Jsou dokonce takoví, kteří se na toto 
místo vracejí rok co rok.

V měsíci říjnu jsme pořádali zájezd do termálních lázní 
v Mosonmagyarovaru v Maďarsku.

Bylo nádherné slunné počasí, tak si všichni užívali blaho-
dárných účinků léčebných pramenů.

Jako každoročně probíhal Týden s SPCCH, tento týden 
je zaměřen na seznámení veřejnosti s naší činností. Jsou 
pořádány besedy, přednášky s lékařem, procházky, kulturní 
a sportovní akce. Naše organizace při této příležitosti uspo-
řádala ke Dni seniorů krásnou procházku z Medlovských 
pasek do Stříbrnic na mysliveckou chatu. Velké poděkování 

Den seniorů na  myslivecké chatě ve StříbrnicíchTřetí místo v turnaji v kuželkách Hluku
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patří manželům Martinákovým, kteří se postarali o propůjčení 
myslivecké chaty, a také členům naší organizace ze Stříbrnic, 
kteří nám připravili malé občerstvení. Den plný zábavy a dobré 
pohody jsme ukončili v pozdních odpoledních hodinách. Dě-
kujeme i panu starostovi Petru Matouškovi, který si vždy najde 
chvilku času a přijde mezi nás. 

Neodmítli jsme ani účast na turnaji v kuželkách O pohár 
starosty města Hluk, který patří k akcím Týdnu s SPCCH. Na 
jedenáctém ročníku jsme se ze sedmi družstev okresu umístili 
na pěkném bronzovém místě. 

V listopadu naši členové zavítali do Lanžhota, do Bartošovy 
hospůdky k Osičkům na odpoledne při cimbálu, které zná-
me z televizní stanice Šlágr. O tuto akci byl takový zájem, že 
jsme pořádali dva zájezdy s účastí sto členů naší organizace. 

Všichni jsme si užili zábavného odpoledne při cimbálu, vínku 
a zpěvu.

Na úplný závěr roku nás čeká čtvrtý ročník turnaje v bow-
lingu ve Zlechově o ceny. Doufám, že se letošní program naší 
organizace líbil, a už pomalu připravujeme program na příští 
rok 2018.

Děkuji všem členům, kteří se účastní našich akcí.

Přejeme všem členům a občanům krásné a pohodové 
vánoční svátky a v novém roce 2018 pevné zdraví, štěstí 
a osobní spokojenost.

Ladislav Hamřík,
předseda ZO SPCCH Boršice

Týden SPCCH - termální lázně v Mošonmagyárováru - Maďarsko Výšlap  - Týden s SPCCH za krásami Chřibů

Hasiči v roce 2017
V letošním roce jednotka Sboru dobrovolných hasičů obce 

Boršice zasahovala do uzávěrky zpravodaje celkem dvanáct-
krát. Poprvé jsme byli povoláni 1. dubna v odpoledních ho-
dinách k rozsáhlému požáru rodinného domu do obce Kos-
telany nad Moravou. K tomuto 
požáru vyjel poprvé náš nový 
dopravní automobil Volkswagen 
Crafter. Na konci května jsme 
pomáhali odstraňovat násled-
ky prudkých přívalových dešťů 
v obcích Tučapy a Vážany, kde 
jsme se podíleli na čerpání vody 
a očistě komunikací od nánosů 
bláta. V letních měsících jsme 
vzhledem k suchu a nadprůměr-
ným teplotám zaznamenali dva 
požáry polí a následně také dva 
zásahy u popadaných stromů po 
letních bouřkách. Dvakrát jsme 
odstraňovali popadané stromy 
ze silnic i v říjnu, v souvislosti 
s orkánem Herwart. V závěru roku jsme pak vyjeli k nenahlá-
šenému pálení organických materiálů, které bylo klasifikováno 
jako planý poplach, a k drobnému požáru pojistkové skříně 
v bytovém domě v naší obci.

Událostí letošního roku se pro nás stalo slavnostní předá-
ní nového vozidla, které nahradilo nevyhovující vozidlo Ško-
da Felicia Combi. 25. února posvětil otec Anton Kasan při 
fašaňku devítimístnou dodávku, která je upravena dle potřeb 
naší jednotky a umožňuje nám výrazně zkvalitnit zásahovou 

činnost, odbornou přípravu a další akce boršických hasičů. 
V průběhu roku jsme tak mohli odbornou přípravu zpestřit 
o ukázku techniky Hasičského záchranného sboru Letiště 
Václava Havla Praha, návštěvu operačního střediska praž-
ských hasičů a základny hasičských potápěčů na modřanské 
stanici. Dále pak o netradiční výcvik v použití lezecké techniky 
na stropešínském mostě. 

Při ukázce techniky na letišti se nám věnoval jeden z mlad-
ších hasičů tamního profesionálního sboru, který nás také 
seznámil s letištním speciálem ROSENBAUER PANTHER. Po 
několika měsících jsme se dozvěděli, že tento třiadvacetiletý 
hasič bohužel onemocněl nemocí, která vyžadovala vhodné-
ho dárce kostní dřeně. Několik členů jednotky se proto ne-
chalo zaregistrovat do registru dárců kostní dřeně a rovnou se 
stalo i prvodárci krve. Tento příběh má dobrý konec, protože 
pro Michala byl vhodný dárce nalezen. 

Na konci roku jsme obměnili dýchací techniku za moderní 
přístroje značky Drager, které jsme si mohli pořídit také díky 
výtěžku ze sběru starého železa. Váha našich dýchacích pří-
strojů tak poklesla ze sedmnácti kilogramů u původních pří-
strojů s ocelovými lahvemi na necelých deset kilogramů u mo-
derních přístrojů PSS5000 s kompozitními lahvemi. 

V průběhu roku jsme ve spolupráci s obcí zajišťovali sta-
vění a kácení máje, asistenci při oslavách osvobození obce 
a mnoho dalších činností.

Do nového roku 2018 Vám přejeme hodně štěstí, zdraví 
a lásky.

 Vaši HASIČI 
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Šachový oddíl Boršice
Polovina podzimu pro šachisty znamená začátek mistrov-

ských soutěží. Letos se zúčastníme tří soutěží, do kterých na-
sazujeme tři družstva. V době uzávěrky byla odehrána 3 kola 
ve všech soutěžích. Probíhají také žákovské turnaje, ve kte-
rých bojují boršičtí mladíčci, a to celkem úspěšně.

Zlínský krajský přebor hraje naše nejsilnější sestava Bor-
šice A, první kolo se podařilo po nervy drásajícím souboji 
vyhrát. V dalších dvou kolech jsme ale prohráli, přičemž třetí 
kolo dost smolně a nejtěsnějším možným výsledkem – velká 
škoda. Zatím se krčíme na 10. místě tabulky (celkem 12 týmů), 
věříme ale, že do konce soutěže se posuneme vzhůru, aby se 
nemuselo bojovat o udržení v soutěži.

Další soutěží je Zlínská krajská soutěž západ a v ní hrající 
Boršice B. Začalo se výborně, po dvou kolech jsme dokonce 
vedli tabulku. Hlavně vysoká výhra ve Zlíně se cení, bohužel 
třetí kolo se nezadařilo a prohra proti Dolnímu Němčí nás po-
sunula na prozatímní 5. místo tabulky. Právě ve středu tabulky 
je to hodně vyrovnané, po více kolech budeme moudřejší.

Poslední ze soutěží družstev je Regionální přebor Uherské 

Hradiště, ve kterém hrají Boršice C. Začátek soutěže se vůbec 
nepovedl, z prvních dvou kol – tzn. 16 partií – jsme měli jen 
jednu výhru a byli jsme na totálním chvostu tabulky. Možná 
to bylo nešťastným losem a začátkem proti silným týmům, ale 
jedna výhra je prostě málo. Naštěstí třetí kolo se podařilo vy-
hrát a posunout se na 6. místo – snad začínají lepší a bodově 
bohatější časy. Nevím, co se s touto soutěží stane, týmů ubývá 
a kluby zanikají, uvidíme do budoucna.

Pro žáky začala série Velkých cen Uherské Hradiště, a to 
v Osvětimanech. Hlavně mladším žákům se dařilo. Michal Hlú-
šek vyhrál s náskokem celého bodu a třetí skončil Jan Kostka. 
Zbytek boršických nadějí obsadil místa spíš v druhé polovině 
tabulky. Trošku horší to je ve starších žácích, kde se nejlépe 
umístil Denis Dědič na 11. místě (z dvaceti hráčů a hráček).

Soutěže dál probíhají a my bojujeme a bavíme se šachem! 
Uvidíme, jestli se zúčastníme nějakých vánočních turnajů, kde 
bývá super atmosféra. Více se dozvíte na našem webu sachy-
borsice.cz

Václav Stodůlka

Kateřinská zábava
Dne 25. 11. 2017 se konal hlavní Kateřinský hon a po něm, 

na našem KD, tradiční myslivecká zábava. Na honu jsme ulo-
vili 35 bažantů kohoutů, 9 zajíců polních a tři kusy srnčí zvěře. 
Po celý den sice mírně foukalo, ale nepršelo a to byl základ 
pro zdárný průběh honu. První lečí byla Bažantnice, kde jsme 
očekávali i přítomnost černé zvěře. To se nám zanedlouho po 

začátku leče potvrdilo, avšak střelecké umění střelců bylo na to-
hoto lončáka krátké. Dále jsme prošli řepku u hnojiště, pískovnu 
a potok na Nedakonice a ulovili již zmiňovanou drobnou zvěř. 
Po honu následovala poslední leč i s vyhlášením Krále honu. 
Tentokrát byl šťastným střelcem náš člen Antonín Tichopádek, 
který ulovil bažanta královského a po zásluze byl dekorován. 
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Večer jsme se už slavnostně ustrojeni sešli v kulturním 
domě a zahájili zábavu. Tento rok byla zábava zpestřena vy-
stoupením uměleckých trubačů, pasováním na myslivce a pa-
sováním na lovce. Trubači na lesní rohy, tzv. horny, zahráli 
myslivecké znělky, které se používají při slavnostních ceremo-
niích, a ten večer jste je mohli slyšet i při pasování. Pasování 
se ujal náš myslivecký hospodář David Kratochvíl. Po zdár-
ném složení zkoušek z myslivosti byli slavnostně pasováni 
a přijati do cechu svatého Huberta: Radek Doložílek, Jakub 
Dostál a Pavel Dvořák. Poté byl pasován na lovce černé zvěře 
Zdeněk Dostál, který ulovil svého prvního divočáka v květnu 
letošního roku, a to po bezmála 30 letech myslivecké praxe. 
Nakonec byl pasován Pavel Novotný, jenž v honitbě Velkého 
Meziříčí ulovil svého prvního daňka skvrnitého, a byl tak vy-
znamenán na lovce dančí zvěře. Všem pasovaným Lovu zdar! 

Tombola byla letos neobvykle bohatá a chceme srdečně 
poděkovat všem sponzorům. Vynikající zvěřinové speciality 
pro Vás připravily rodiny Dvořákova a Skupinova a myslím, 
že si každý pochutnal. Celým večerem nás provázela kapela 
Boršická čtverka.

Jménem Mysliveckého spolku Boršice bych chtěl poděko-
vat OÚ Boršice i všem občanům za spolupráci v uplynulém 
roce, popřát klidné, požehnané vánoční svátky a v novém 
roce mnoho osobních i pracovních úspěchů.

Jakub Dostál

Nové webové stránky Mysliveckého spolku Boršice

Aktuality, členy, fotogalerii, historii našeho spolku a mnoho 
dalšího naleznete na adrese:  
myslivecky-spolek-borsice.webnode.cz

Volnočasové centrum

Ve volnočasovém centru se předvedli no-
hejbaloví reprezentanti a několikanásobní 
mistři světa a konal se zde také další bad-
mintonový turnaj dvojic.

Letošní zimní sezóna je snad historicky první, kdy je naše 
volnočasové centrum obsazeno více badmintonem než fotba-
lem, což je jen další důkaz toho, jak moc velký zájem o ten-
to sport je a jak je populární. A aby badmintonisté 
„jen netrénovali“, konal se v sobotu 4. 11. 2017 
další turnaj dvojic, který opět prokázal zvyšující se 
kvalitu.

Výsledky turnaje: 

1. Eliška Abrahámová, Bronislav Velecký

2. Pavel Medek, Petr Zálešák

3. Petr Kůs, Petr Králík

V sobotu 18. 11. 2017 se zde pak konal přá-
telský zápas v nohejbale mezi týmy NK Litomyšl 
a MNK Modřice, jedenáctinásobného extraligové-
ho šampiona. Kdo přišel, viděl v akci několikaná-
sobné mistry světa Pavla Kopa, Radka Pelikána, 
ale také reprezentačního kouče Petra Guldu nebo 
Lukáše Rosenberka, aktuálně největší talent čes-
kého nohejbalu. Hlavním organizátorem zápasu 
byl pan Pulkrábek, bývalý prvoligový hráč Hlinska, 
Litomyšle a Žamberka, který už osm let žije a pod-

niká v Buchlovicích a který letos hrával za Polešovice okres-
ní přebor. Na palubovce se tak představil tým „hubených“ 
a „tlustých“. A kdo vyhrál? Hubení 5:2, byli prý běhavější… 

Přejeme vám krásné prožití vánočních svátků a šťastné 
vykročení do roku 2018, ve kterém se na vás budeme opět 
těšit v našem volnočasovém centru! 

ZS

foto DOBRÝ DEN S KURÝREM
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Boršický fotbal v nové sezóně
Do podzimní části sezóny nastoupila za Boršice čtyři muž-

stva:
- přípravky do okresní soutěže pod vedením: Stanislav Vý-

stup, Tomáš Ohnutek a Martin Hrušák
- žáci do okresní soutěže pod vedením: Tomáš Ohnutek, Ros-

tislav Hrančík a Adam Skřivan
- krajská soutěž dorostu pod vedením: Marián Kulifay a Vladi-

mír Varmuža
- krajský přebor mužů pod vedením: Libor Soldán

PŘÍPRAVKY:
V minulé sezóně hrála za přípravky dvě mužstva v okres-

ním přeboru. Po zkušenostech s nesnadným doplňováním 
hráčů ve dvou věkových kategoriích se trenéři rozhodli přihlá-
sit v novém hracím roce jen jedno mužstvo a výsledek se rych-
le dostavil. Naše malé hráče začal fotbal opět bavit a vysoce 
přehrávali své vrstevníky ze všech okolních obcí. Nikoho pak 
nepřekvapí, že v půli sezóny jsou suverénně na prvním místě 
tabulky.

ŽáCI:
U žáků bylo již v minulé sezóně přistoupeno (na žádost 

boršických rodičů) k přihlášení dětí z okresního přeboru do 
okresní soutěže. Tímto „tahem“ také došlo k většímu zájmu 
dětí o fotbal, a tak po podzimní části sezóny byli žáci na pá-
tém místě a na konci sezóny dokonce na krásném čtvrtém 
místě. V novém ročníku se však nepovedlo navázat na minulý 
úspěch a nyní v půli sezóny jsou na jedenáctém místě. Je to 
dáno i tím, že v současném ročníku je přihlášeno více muž-
stev, také nám chybí jedna dohrávka – souboj o desáté místo, 
ale hlavně některé obce se sdružují ve výchově svých hráčů 
a k tomu je potřeba spoustu času rodičů dětí…

DOROST:
Dorostenci v minulé sezóně s přehledem vyhráli okresní 

přebor. Již v půli sezóny si pěkné hry boršických dorosten-
ců všimli i mnozí diváci a i v této kategorii se začal scházet 
„kotel“ fanoušků. Svůj „tah na postup“ korunovali 17. června 
vítězstvím 2:0 nad druhým celkem tabulky ze Šumic. V dal-
ších dnech se sami hráči rozhodli, že se chtějí v další sezóně 
přihlásit do těžké krajské soutěže. Naštěstí je jejich nadšení 

přes letní prázdniny neopustilo a s vervou se pustili do nové 
sezóny, a to takovým způsobem, že to překvapilo všechny, 
kteří se o fotbal zajímají. Po podzimní sezóně jsou nyní na pá-
tém místě se ziskem 23 bodů. A nebýt „zaváhání“ na začátku 
školního roku, tak by byli nyní na druhém místě, od kterého je 
dělí jen tři body!

MUŽI:
Muži v minulé sezóně začali v celkem úzkém kádru, a tak 

se dalo tušit, že jen stěží budeme opět útočit na první místo 
tabulky. Cílem byl střed tabulky. Po podzimní části sezóny byli 
muži na devátém místě, a tak alespoň splnili očekávání klubu. 
Horší situace nastala, když do jarní sezóny vstoupilo mužstvo 
ještě „očesanější“ – přišla zranění a dva hráči ukončili kariéru 
ve fotbalu. Nastaly chvíle, kdy se klub začal bát o udržení se 
v krajském přeboru. Naštěstí však ostatní hráči nasadili všech-
ny síly a sezónu dotáhli se ctí na celkovém jedenáctém místě.

Vedení klubu již nechtělo znovu zažívat horké chvilky 
v bojích o udržení v soutěži, a tak začala složitá vyjednávání 
o posilách v družstvu mužů. Jelikož je letní přestávka mezi 
soutěžemi velmi krátká, tak jsme měli kompletní tým až na 
druhé kolo, kdy jsme s přehledem vyhráli nad kvalitním týmem 
z Morkovic. Podařilo se dát dohromady opravdu kvalitní tým, 
který měl zajistit alespoň „bezpečný“ střed tabulky. Mužům se 
také začalo dařit – až do nešťastné prohry v pohárové soutě-
ži v Kunovicích. Od této chvíle začal jít výkon mužů z kopce 
a v polovině sezóny jsou na třináctém místě s třinácti body. 
Sestup výkonu borců má své opodstatnění – zjistili jsme, že 
polovina hráčů začala při boršickém fotbale hrát ještě 2. ligu 
futsalu!!! Kdo trošku znáte tento sport, tak víte, že hráč je ještě 
více „vyšťavený“ než z fotbalu, a když si ještě představíte, že 
futsal hrávají v pátek a fotbal v sobotu či neděli, tak se již nikdo 
nediví, že na fotbal již těmto hráčům nezbývají síly.

Samozřejmě je na vedení klubu tuto nepříjemnou situaci 
přes zimní přestávku vyřešit tak, aby boršičtí fanoušci opět 
chodili na stadion za kvalitním fotbalem.

Na závěr přeje výbor SK Boršice všem fanouškům a spo-
luobčanům krásně prožité svátky vánoční.
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  TOM Kamzík Boršice
Bylo krásné podzimní ráno, bylo 8. října, byla neděle. Den, 

na který jsme si s dětmi v turisťáku domluvili vycházku na no-
vou boršickou stezku. Sraz jsme měli ve 13 hodin na dědině. 
Svítilo sluníčko, pofukoval vlahý větřík, pár dní před nedělní 
vycházkou pršelo. Vyrazili jsme na „mamutí stezku“!

Vedl nás Matyáš, který už na stezce byl. Hned u prvního 
zastavení se mi děti ztratily, protože měly napilno pospíchat 
k další informační ceduli. Neměla jsem o ně strach, protože 
je bylo neustále slyšet, jak utíkají a pokřikují na sebe. V klidu 
jsem si četla zajímavosti a prohlížela obrázky z doby mamutů. 
Cesta byla místy dost blátivá a chvílemi jsem si připadala jako 
v pravěku, sluníčko se schovalo, v lesíku, kudy vedla stezka, 
se válely větve, byly tu vyhloubeny jámy jako nástrahy na ko-
řist, jen tam spadnout.

Na posledním zastavení jsme se konečně shledali, „Kam-
zíci“ na mě čekali, a tak jsme konečně mohli u vyřezávaných 
zvířat udělat společnou fotku. 

Protože den byl ještě před námi a stezku jsme zvládli po-
měrně rychle, šli jsme ještě obejít Haldu -jezírko a přečíst si 
něco o současných vodních zvířatech (rybách, ptácích a oboj-
živelnících), která bychom mohli v dnešní době zahlédnout.

Tečkou za dnešní nedělní vycházkou bylo malé dovádění 
na hřišti u Haldy, proběhli jsme si lanové prolézačky, svezli se 
na lanovce a vyrazili na dědinu. Po cestě nazpátek nás stihlo 
smáčet i pár dešťových kapek, přesto jsem byla ráda, že jsme 
vyšli chvíli na vzduch a trochu rozhýbali svá těla.

Už se těším na další výletek, asi už nebudeme obdivovat 
barevnost podzimního listí, stromy už budou nejspíš holé, ale 
vždy se najde něco, co nás nadchne, jen se dívat.

sepsala Helča - vedoucí Kamzíků

Slovácké divadlo zahájí nový 
rok unikátní novinkou Přes ploty

Slovácké divadlo uvede na začátku příštího roku unikátní 

novinku. Jde o jevištní adaptaci knihy Fedora Gála a anony-
ma Matěje Přes ploty. Hru se souborem nastudoval režisér 
a spoluautor dramatizace Michal Skočovský. Přes ploty bude 
prvním titulem nového předplatného na rok 2018 nazvaného 
Kde domov tvůj? Slovácké divadlo.

„Základem je rozhovor dvou rozdílných lidí, kteří jsou i přes 
své odlišnosti schopní vést spolu dialog,“ uvedl na zahajovací 
zkoušce režisér Michal Skočovský.

Mladý národní socialista, anonym Matěj, oslovil mailem Fe-
dora Gála s otázkou, za jaké hodnoty by byl ochoten evropský 
liberál položit svůj život. Slovenský sociolog, dokumentarista 
a publicista odpověděl a následovalo několikaleté dopisování, 
které trvá dodnes. Na jaře letošního roku vydaly jejich konver-
zaci Větrné mlýny a brzy nato po ní sáhlo i Slovácké divadlo. 
Podle režiséra téma hry útočí na základní morální hodnoty 
společnosti.

„Proti sobě stojí veřejná osoba – žid, intelektuál, demokrat 
a tazatel, který je zástupcem ideologie nacionálního sociali-
smu. Postavu tazatele si divák představuje postupně. Matěj 
je outsider, který se neumí zakořenit a najít svůj společenský 
status. Vede dialog s Gálem, který žije v uzavřeném světě elit. 
Hra zobrazuje i česko-slovenské vztahy, postoje k vlastenectví 

Autor předlohy Fedor Gál (vpravo) a režisér Michal Skočovský na 
zahajovací zkoušce ve Slováckém divadle. Foto Marek Malůšek.
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a národu, postoje k holocaustu, válce, Romům a podobně, ale 
zásadní hodnotou je dialog dvou protikladů,“ řekl spoluautor 
dramatizace Martin Kubran.

Zahájení zkoušení se zúčastnil také autor knihy, v Česku ži-
jící Fedor Gál. „Já jsem dítě holocaustu, narodil jsem se v kon-
centráku. Zažil jsem, co to znamená být stigmatizován. Mezi 
mnou a Matějem je generační rozdíl, ale přemýšlíme často 
o stejných věcech – o bídě, (ne)spravedlnosti, elitách, smyslu 

státu, … Jen se nesetkáváme ve způsobu řešení problémů. 
A mám rád, když to v dialogu trochu jiskří,“ prohlásil Fedor 
Gál.

Novinku Přes ploty Slovácké divadlo uvede v dramatizaci 
Martina Kubrana a Michala Skočovského. Kostýmy navrhla 
Kateřina Doleželová a hudbu skládá Ondřej Švandrlík. Drama-
turgie se ujala Markéta Špetíková.

Světová premiéra je naplánována na 6. ledna 2018.

Milí spoluobčané,  
přijměte od nás poděkování  
za spolupráci v roce 2017,  

přání příjemného prožití svátků vánočních  
a do nového roku 2018  

hodně zdraví, štěstí a osobní spokojenosti.

Obecní úřad Boršice
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Společenská kronika
září – listopad

01. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Marie Horká a Tomáš Halabrin
08. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Markéta Raisiglová a Luděk Kocourek
04. 09. 2017 - Zahájení školního roku
09. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Michaela Rokytová a Pavel Hrušťák
13. 09. 2017 - Sňatek v obřadní místnosti – Kristina Olegovna Sysojeva a Nikita Igorevič Turyšev
15. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Pavla Rachůnková a Richard Menšík
22. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Anna Bubláková a Michal Kučera
23. 09. 2017 - Sňatek Dvůr Pod Starýma horama – Kamila Kaňovská a Adam Pijáček
23. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Erika Pašková a František Galdun
30. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Tetyana Irchak a Libor Večeřa
30. 09. 2017 - 50 let společného života - Marie a Josef P i j á č k o v i
07. 10. 2017 - Sňatek na Haldě – Michaela Mořická a Ondřej Selucký
14. 10. 2017 - Sňatek na Haldě – Michaela Žáčková a Radim Minařík
21. 10. 2017 - 67 let společného života – Josefa a Ladislav G a b r i e l o v i
21. 10. 2017 - Sňatek na Haldě – Tereza Hasíková a Martin Zimčík
09. 11. 2017 - Beseda se seniory
17. 11. 2017 - Sňatek v obřadní místnosti – Michaela Burai a Roman Čaňa
20. 11. 2017 - 60 let společného života – Jarmila a František K o l a j o v i
22. 11. 2017 - 65 let společného života – Anděla a Vladimír K r á l í k o v i
25. 11. 2017 - Vítání občánků
25. 11. 2017 - Sňatek Dvůr Pod Starýma horama – Veronika Ždánská a Tomáš Berka

Životní jubilea
Růžena O h a r k o v á  90 let
Marie V i n k l á r k o v á  90 let
Marie M a ř á k o v á  80 let
František B r z i c a  80 let
Marie G a b r i e l o v á  91 let

Narození
Jan P a p a y
Natálie T ř í s k o v á
Matouš Ch u d í k
Elen S o u s t r u ž n í k o v á
Viktoria Š e v č e n k o
Veronika T o m a n c o v á
Ellen B i e n e r t o v á

Úmrtí
Filomena D v o ř a n o v á  zemřela  07. 09. 2017 ve věku   76 let
Marie V r t a l o v á  zemřela  04. 10. 2017 ve věku  67 let
Bohumila T o m e š k o v á  zemřela 16. 11. 2017 ve věku  84 let
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25. 11. 2017 - Vítání občánků
20. 11. 2017 - 60 let společného života  
– Jarmila a František K o l a j o v i

22. 11. 2017 - 65 let společného života  
– Anděla a Vladimír K rá l í k o v i

21. 10. 2017 - 67 let společného života  
– Josefa a Ladislav G a b r i e l o v i

22. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Anna Bubláková a Michal Kučera 01. 09. 2017 - Sňatek na Haldě – Marie Horká a Tomáš Halabrin

14. 10. 2017 - Sňatek na Haldě  
– Michaela Žáčková a Radim Minařík

09. 09. 2017 - Sňatek na Haldě  
– Michaela Rokytová a Pavel Hrušťák

SPOLEČENSKá KRONIKA
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